


Dve godine ranije,  nama, svedocima najvećeg 
istorijskog rađanja,  veličanstveno  nam se rađala 
snaga verovanja, duboko ubeđenje i istovremeno  
nepokolebljiva odlučnost da se  konačno otcepimo od 
košmara nasilja bez principa  i užasa dubokog bola 
prošlosti i velika nada za izgradnjom nove države, 
gde će se građani osećati slobodnim, ravnopravnim i 
sigurnim za  budućnost njihovih aspiracija. 

Gde si se ti, „NEWBORN“, nalazio?  

„NEWBORN“! Uoči ovog praznika, radosti, sećanja i 
meditacije, kada si još 
uvek detence, kada još uvek nisi dobro na noge stajao..., 
zapao si u dilemi uoči ovog
praznika da.... , Gde smo bili....?! Gde smo...?! Kuda 
idemo....?!
Uoči ovog praznika, ti imaš tvoje legitimno pravo 
poigravati se, radovati  i  što veličanstvenije slaviti, 
petardama i radosno, osetiti radost i sreću života, osetiti, 
okusiti i napiti se u aromi i  veličanstveno slobode.

No, oprezno „NEWBORN“! 

Uoči ovog praznika, da li ćeš mucati koju reč 
poštovanja za one stotine i hiljade muškaraca i žena, 
momaka, devojaka i dece, koji su  pali da bi postali 
besmrtni, da bi  počivali  na  oltaru slobode, ili  mucati 
o budućnosti?
Jesi li, možda, shvatio „NEWBOURN“ da su sloboda i 
naša budućnost jedna drugoj  binom?!
Bez slobode i možeš preživeti, kao što smo i preživeli, 
i to za stotine vekova.
Ali bez slobode ne možeš graditi  budućnost.
Ovaj rođendan te da poziva uvažavaš delu onih, koji su 
se borili...!? Koji su se masakrirali ...! Koji su život za 
tvoje rođenje položili.
Da iskažeš zahvalnost za sve te velike ljude, državnike, 
sa sve one prijateljske države, koje su shvatile, priznale 
i odlučno odlučile da se ti rađaš, i da sretno rasteš.

Oprezno „NEWBOURN“! 
Ti si se rodio u moderna vremena. I moderna vremena 
traže savremene vizije, dalekovidne političare, 
programske vlade, tolerantne narode i..., pravnu 

državu.

                                                       
                                                       Petrit Subashi
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dve godine nezavisnosti
Svečana Sednica

Reðajuæi neke od najistaknutijih rezultata legislativa, g. Krasniqi 
je rekao da je u toku dve prethodne legislature usvojeno preko 160 
zakona, dok je samo tokom zadnje dve godine usvojeno preko 140 
zakona, koji ureðuju državnost Kosova, utvrðuju visoke standarde 
zaštite prava manjina i osnovnih ljudskih prava i sloboda, omoguæuju 
ukupan razvoj zemlje i otvaraju integracionu perspektivu u Evropskoj 
uniji i drugim evro – atlantskim institucijama. Kosovo je veæ èlan 
Meðunarodnog monetarnog fonda i Svetske banke, uèesnik u 
regionalne i meðunarodne organizme, forume i inicijative i na dobrom 
putu ulaska u veliku porodicu Ujedinjenih nacija. 
Nakon briljante odbrane prava i legitimiteta proglašenja nezavisnosti 
na Meðunarodnom sudu pravde i nakon proglašenja njegovog 
savetodavnog mišljenja, oèekujemo da se brzo poveæa broj zemalja 
èlanica OUN-a koje æe priznati nezavisnost Republike Kosova. 
Nezavisnost je bila jedna od neophodnih preduslova ukupnog razvoja 
Kosova. Kosovo ima mnogih potencijala razvoja i napretka, ali mu 
ne nedostaje ni meðunarodna podrška i solidarnost. Meðunarodno 
prisustvo, civilno i sigurnosti, angažovanje naših mnogih prijatelja 
za jaèanje naše zemlje i Donatorska konferencija iz 2008. godine, 
potvrðuju posveæenost meðunarodne zajednice za Kosovo i njegov 
narod. 
Ekonomski razvoj je zabeležio godišnje poveæanje od oko 4%, 
što je u ovo vreme globalne krize, za Republiku Kosova veoma 

znaèajno. Stvoreni su povoljni uslovi za investicije stranog kapitala 
na Kosovu, kao što su sigurnost i politièka stabilnost, zakonska i 
fizièka infrastruktura, telekomunikacije i carinske i poreske olakšice, 
obezbeðivanje jedne održive klime biznisa, koje æe uz velika 
bogatstva i omladinski potencijal i jeftinu radnu snagu, privlaèiti 
strane investicije i omoguæiti brži razvoj. 2010- ta godina æe obeležiti 
znaèajan preokret u ekonomskom razvoju Kosova. 
U nastavku naših angažovanja za konsolidaciju institucionalnog 
sistema i za uspostavljanje ustavnog poretka na èitavoj teritoriji 
Republike Kosova, ICO i Vlada su saèinile Sveobuhvatan pristup 
aktivnosti na severu Kosova, koji je svestrano podržan od naše politike 
i naših institucija, ali i od meðunarodne zajednice. Došlo je vreme da 
na tom delu Kosova poèinju novi integracioni i procesi prosperiteta, 
za dobrobit naših tamošnjih graðana, kao i u celoj našoj zemlji. Mi 
pozivamo Republiku Srbiju da održi konstruktivan stav prema ovoj 
dobronamernoj strategiji, da doprinosi našim dobrim i integracionim 
evropskim odnosima, miroljubivim procesima i pragmatièkom 
dijalogu za pitanja od zajednièkog interesa. Nezavisno Kosovo je 
nepovratna realnost i njegov meðunarodno garantovan integritet je 
nepovrediv. Srpska zajednica na Kosovu i albanska zajednica u Srbiji, 
treba da nam služe kao mostovi uzajamne komunikacije i saradnje. 
Istièuæi neke od zadataka koji se postavljaju u buduæe, predsednik 
Skupštine Krasniqi je rekao: „Naša zemlja se nalazi u trajnim 

U znaku proslave druge godišnjice Dana Nezavisnosti Kosova, danas je održana sveèana sednica Skupštine Republike Kosova, kojoj je predsedavao 
predsednik Skupštine, dr. Jakup Krasniqi, kojoj su prisustvovali i Predsednik Kosova, Fatmir Sejdiu, Premijer Hashim Thaçi, predsedavajuæi 
ICO-a, Piter Feit, vladin kabinet i diplomatski predstavnici. U prigodnoj reèi, predsednik Skupštine, Jakup Krasniqi je, nakon što je pozdravio 
prisutne, naglasio da su dve godine malo za istoriju, ali preokret kojeg je Kosovo uèinilo tokom deset godina slobode i dve godine nezavisnosti je 
veliki i istorijski. Kosovo – naroda meðu najstarijih u Evropi, bilo je izgubljeno i zaboravljeno negde u zgužvanoj karti Balkana krvavih konflikata. 
Bila su potrebna angažovanja i požrtvovanja mnogih pokoljenja da bi Kosovo uèinili nezavisnom i suverenom državom, priznatom i poštovanom 
sa svih èetiri strana sveta. 
U dve godine izgradnje državnosti Kosovo je gradilo sve ustavne i demokratske institucije države, stabilizovalo je multietnièko društvo i postalo 
faktor mira u regionu. 

NeZAVISNoSt je bIlA jedNA od NeoPhodNIh PreduSloVA uKuPNoG rAZVojA KoSoVA 

Preokret koji je  Kosovo učinilo  tokom  deset godina slobode i dve godine nezavisnosti  je veliki i istorijski.
Duboko priznanje prema demokratskom svetu, SAD-u, Evropi, NATO-u i svim   dragocenim prijateljima 
Kosova širom  zemaljske kugle.
Jasno i snažno opredeljenje za evro atlantske integracije.
Ekonomski razvoj je zabeležio godišnji rast od oko 4 odsto,  što je u vremenu globalne krize, za Republiku 
Kosovo veoma značajno

              Mart
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izazovima, kao što su: široko meðunarodno priznavanje nezavisnosti, 
uèlanjene u OUN-u i drugim meðunarodnim organizacijama, 
demokratske reforme, zaokurživanje zakonskog okvira, vladavina 
zakona i borba protiv organizovanog kriminala i korupcije, borba 
protiv siromaštva i nezaposlenosti, ekonomski rast i razvoj, proces 
privatizacije, potpuna decentralizacija i politièka i finansijska podrška 
novim opštinama, integracija severa i svih Srba u kosovsko društvo, 
sprovoðenje preporuka iz Izveštaja o napretku Evropske komisije, 
ispunjavanje kriterijuma liberalizacije viza i evropske integracije, 
Razvojni objektivi Milenijuma, poboljšanje administrativnih 
kapaciteta, regionalna saradnja i dr. 
Kosovo je proglasilo nezavisnost i suverenitet, s toga se mora u 
potpunosti i na celokupnom njegovom prostoru oživotvoriti. Mi smo 
usvojili Ustav i zakone, koje valja poštovati i strogo primenjivati, jer 
želimo zakonsku i demokratsku državu. Mi smo izgradili institucije, 
koje valja ojaèati i funkcionalizirati, kako bi uživale trajno poverenje 
i poštovanje graðana, izradili smo strategije za razne oblasti, koje 

U nastavku, sednici se obratio Predsednik Kosova, Fatmir Sejdiu, 
sledeæim reèima: „Pre dve godine, izabrani predstavnici naroda 
Kosova proglasili su Nezavisnost Republike Kosova, koja je rezultat 
rada, dugotrajnih samopregora i požrtvovanja mnogih generacija 
Kosova, kao i velike pomoæi naših meðunarodnih prijatelja, zemalja 
Severo-atlantske Alijanse i drugih zemalja širom sveta. 
Danas, kada slavimo drugu godišnjicu nezavisnosti naše slobodne 
države, mi se s ponosom priseæamo na ideatora i arhitekta Republike 
Kosova, našeg istorijskog voðe, dr. Ibrahim Rrugova, koji je širio istinu 
za Kosovo u svim veæim centrima sveta, u Vašingtonu, u Briselu, u 
Londonu, u Prizu, u Berlinu, u Rimu, u Ankari i drugde. Politièka 
filozofija Ibrahim Rrugova, potpuno poseban duh humanizma i mira 
kojeg je on pridikovao, bilo je nešto novo za ovaj deo Evrope i sveta, 
u kojem je uvek prevladavala retorika rata i mržnje. Njegova mudrost 
i njegovo vizionarstvo, u jednom vremenu kada je Zapadni Balkan 
prošao kroz patnji apokaliptièkih tragedija, osvestile su demokratski 
svet o opasnosti koja je pretila Kosovu i njegovom narodu. Ova 
politièka filozofija i oslobodilaèka borba naroda Kosova za slobodu, 
jedinstvenim primerom požrtvovanja porodice Jashari u Drenièkom 
Prekazu, ubedili su svet o pravdi naše kauze, koja je snažno podržana 
i od NATO-a, koja je u proleæe 1999. godine poèela veliku kampanju 
za spašavanje naroda Kosova od genocida“, naglasio je on. 
Govoreæi o procesu priznavanja Kosova, on je rekao da je nezavisnost 
Kosova priznata od 65 demokratskih zemalja širom zemaljske kugle. 
Kosovo je uspostavilo bilateralne odnose sa mnogim zemljama sveta. 
Otvorena je 21 ambasada i 10 konzularnih misija u zemljama koje 
su nas priznavale i može se reèi da se, za poèetak, uspelo da se gradi 
jedna solidna diplomatija, koja dostojanstveno zastupa zemlju u 
spoljnom svetu. 
Uvek u potpunoj koordinaciji sa prijateljskim zemljama, sa 
Sjedinjenim Amerièkim Državama, sa glavnim zemljama Evropske 
unije i drugim prijateljskim zemljama, radilo se da se obezbede što 
više priznanja, kako bi Republika Kosova imala svoje mesto u okviru 
velike porodice slobodnih nacija. U tom cilju, tokom ovih godina se 
odvijala jedna neprestana saradnja sa prijateljima Kosova, lobilaro se 
kod zemalja koje još uvek nisu priznale nezavisnost Kosova, tražeæi 
od prijateljskih zemalja da upotrebe njihov uticaj da podržavaju 
Kosovo u ovom znaèajnom procesu. 
Tokom dve godine funkcionisanja kao nezavisna država, dokazalo se 
prema svetu da je nezavisnost Kosova donela više mira i stabilnosti 
regionu. Republika Kosova, njenom politikom dobrosusedstva, ne 
samo da se dokazala kao znaèajan faktor mira, nego je služila kao 
katalizator najboljih odnosa meðu zemljama regiona. Na sreæu, politika 
dobrosusedstva je naišla na potpuno razumevanje susednih zemalja. 
Kosovo veæ ima odliènih odnosa sa Albanijom, sa Makedonijom, 
sa Crnom Gorom, kao i sa zemljama regiona, sa Hrvatskom, sa 
Slovenijom i sa Bugarskom. S druge strane, mada Grèka još uvek nije 
priznala nezavisnost Kosova, i sa ovom državom se razvija intenzivna 
saradnja. 

NeZAVISNoSt KoSoVA je doNelA VIše MIrA I StAbIlNoStI reGIoNu 

moramo sprovoditi u život. Mi smo se jasno i snažno opredelili za 
evro-atlantske integracije, s toga svi Albanci u veæini, manjinske 
zajednice, graðani i institucije, civilno društvo i mediji, svakog dana 
moramo voditi napred ove procese“. 
U ovoj godišnjici nezavisnosti, naglasio je u nastavku Jakup Krasniqi, 
s pietetom se priseæamo na pale svih generacija, koji su se žrtvovali 
za slobodu i za novo Kosovo. „Danas se poklanjamo pred slavnim 
seæanjem biblijskog požrtvovanja legendarnog komandanta, Adem 
Jashri i njegove porodice, u Epopeji monumentalnog Prekaza. Mi 
smo im veèno dužni, ali i amanetu kojeg su nam ostavili“, naglasio je 
predsednik Parlamenta. 
Na kraju njegovog govora, predsednik Parlamenta Krasniqi je izrazio 
duboko priznanje i veliku zahvalnost demokratskom svetu, SAD-u, 
Evropi, NATO-u i svim dragocenim prijateljima Kosova širom sveta, 
koji su ga pomogli u teškim i istorijskim procesima osloboðenja, 
uspostavljanja mira i izgradnje demokratije i obnove nakon rušilaèkog 
rata. 

Jedini problem u spoljnim odnosima ostaje Srbija, koja nastavlja 
sa njenom agresivnom politikom protiv Kosova. Zvanièni Beograd 
finansira paralelne srpske strukture, koja deluju na severu zemlje, 
gde još uvek ima visokog stepena krijumèarenja i ekonomskog 
kriminaliteta. Na stotine miliona evra je uloženo od strane Srbije za 
održavanje ovih struktura, koje drže talac srpsku zajednicu na tom delu 
Kosova, ne dozvolivši graðanima ove nacionalnosti da se integrišu u 
institucionalnom i društvenom životu Kosova, za njihovu dobrobit i 
za našu zajednièku dobrobit. U vezi s tim, on je izrazio uverenje da æe 
ovo stanje tamo biti okonèano, a ljudi bi trebalo da imaju svoje pravo 
da se vrate u njihove kuæe, Srbi na jugu, dok Albanci, Bošnjaci i ostali 
– na severu, tamo gde su vekovima živeli. 
„Mi smo podržavali strategiju za sever Vlade Kosova i Kancelarije 
Meðunarodnog civilnog predstavnika (ICO), koja ima za cilj 
normalizaciju u ovom delu zemlje, u kojem su veæ nekoliko godina 
za redom slobodno delovali pojedinci i bande koje puno duguju pravdi 
za poèinjene zloèine tokom godina rata u Bosni, u Hrvatskoj i na 
Kosovu. 
Takoðe, punu podršku smo dali i posveæenosti EULEX-a da pomogne 
funkcionalizaciji reda i zakona na Kosovu, oblast u kojoj nam preostaje 
da puno što – šta uradimo. 
Kosovu je potrebno jedno nezavisno, profesionalno, obnovljeno i 

             Skupstina
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Premijer Kosova Hashim Thaçi, rekao je da je nezavisnost Kosova 
zasluga svakog graðanina Republike Kosova. Svaki graðanin treba da 
se oseæa ponosnim, bez obzira gde živi, na Kosovu ili u dijaspori, kao 
graðanin, i kao porodica i društvo. 
Narod Kosova je stvaralac države Kosova. Republika Kosova u drugoj 
godišnjici obeležavanja Dana Nezavisnosti je još konsolidovanija 
država, razvijenija sa stabilnim i efektivnim institucijama, sa dobrim 
upravljanjem, vladavinom reda i zakona, afirmativnim poštovanjem 
zajednica. 
Po prvi put su se na nezavisnom Kosovu organizovali lokalni izbori, 
gde su naši graðani na dostojanstven i veoma ponosan naèin birali 
njihova lokalna rukovodstva. Bili su to slobodni, fer i demokratski 
izbori koji su visoko ocenjeni od svih. Republika Kosova je postala 
èlanica sa ravnopravnim pravima u Svetskoj banci i Meðunarodnom 
monetarnom fondu, a blizu je uèlanjena i u Evropskoj banci za obnovu 
i razvoj. 
Govoreæi o nekim aspektima ekonomske obnove Kosova, premijer 
Thaçi je rekao: „Našom trajnom institucionalnom posveæenošæu mi 
smo stvorili nova radna mesta, sa boljim platama. U meðuvremenu, 

Današnja sveèana sednica Skupštine Kosova poèela je sa intonacijom 
Državne himne Republike Kosova, koja zbog tehnièkog defekta nije 
emitovana u celini. 
I ako smo (dva puta ranije) blagovremeno izvršili test, u prisustvu 
poslanika (prije poèetka sednice), intonacija Himne nije bila uspešna 
u službenom delu sednice. 

defeKt Se doGodIo ZboG tAKoZVANoG „KoruMPIrANjA fAjlA“ 

Struènjaci Informativne tehnologije u Skupštini, izjavljuju da je 
defekt dogodio zbog takozvanog „korumpiranja fajla“, a intervencija 
za ponavljanje Himne bila bi besmislena. 
Zbog ovog tehnièkog defekta izvinjavamo se širem javnosti, koji je 
pratio sednicu putem elektronskih medija. 

izgraðeno je na stotine kilometara novih puteva i na desetine novih 
škola, obavili smo znaèajne reforme i u politici, i u zakonodavstvu, 
i u privredi. Nastavljamo tako kako bi poboljšali svakodnevni život 
graðana, omoguæivši jednu bolju, sigurniju buduænost za našu decu. 
U danima kao ovaj, treba da odajemo poèast našim palim za slobodu, 
onima koji su dali najdragocenije za slobodu naše zemlje, da se poštuju 
živi heroji ove zemlje, veterani, uèitelji najtežih dana koji su nas uèili 
kako se volji domovina i sloboda, lekari koji su nam zaleèili rane, 
umetnici koji su pun radili. Dakle, svi, svi su doprineli nezavisnosti 
koju danas imamo“. 
U nastavku, premijer je izrazio zahvalnost svim prijateljskim 
zemljama, podržavaocima zalaganja za slobodu i nezavisnost: 
Sjedinjenim Amerièkim Državama, zemljama Evropske unije i svim 
podržavaocima u nastojanjima za slobodu, nezavisnost, i u procesu 
priznanja i integracionim procesima. S druge strane, govoreæi o 
izazovima buduænosti, èelnik egzekutiva je rekao da su to razvoj i 
integracija. Kosovo æe se integrisati u NATO-u i u Evropskoj uniji. 
Danas se gradi veèno Kosovo, ponosno Kosovo, Kosovo buduænosti, 
naglasio je premijer Thaçi.

NeZAVISNoSt KoSoVA je ZASluGA SVAKoG GrAðANINA rePublIKe KoSoVA 

reformisano sudstvo. Da bi se to postiglo, ovaj sistem ima potrebe za 
bezrezervnu podršku institucija zemlje, ali i samih graðana, koji ne 
treba da se ustruèavaju da saraðuju sa mehanizmima koji garantuju 
oèuvanje reda i poštovanja zakona u našoj državi, sa Policijom 
Kosova, sa sudovima i tužilaštvima“, naglasio je on. S druge strane, 

u nastavku on je rekao da se velièina jedne nacije ne meri njegovom 
snagom, nego njegovom mudrošæu i poverenjem. „Ukoliko umemo 
da se rukovodimo ovim visokim ljudskim vrlinama, nemamo zašto 
da se plašimo za domovinu, da stavljamo u nasledstvo buduæim 
pokoljenjima“, naglasio je predsednik Sejdiu. 

              Mart
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              Govor predsednika Republike Hrvatske, održan pred poslanicima Skupštine Kosova

           Mesić, veliki prijatelj  

došao sam na Kosovo kao prijatelj nove države

Predsednik Parlamenta Krasniqi je, ocenjujući g.-dina Mesića 
kao voljenog vođu prijateljskog hrvatskog naroda i poštovanog  
državnika u svetu, naglasio da se predsednik Mesić ceni kao veliki 
prijatelj, koji je u teška vremena branio legitimna prava naroda 
Kosova, doprinoseći međunarodnom priznanju nezavisnosti 
Republike Kosova i produbljivanju prijateljskih odnosa između naših 

Gospodine predsedniče Skupštine Kosova, s posebnim 
zadovoljstvom obraćam se danas, prigodom prvoga službenoga 
posjeta jednoga hrvatskog predsjednika Republici Kosovu. 
članovima najvišega predstavničkoga tijela najmlađe države ne 
samo regije, nego i Evrope. u isto vrijeme i države najstarijeg 
naroda ovoga dijela Staroga kontinenta.
I odmah, na samome početku, moram posve jasno reći sljedeće: 
moj posjet Kosovu nije uperen ni protiv koga. On je isključivo u 
funkciji . naših bilateralnih odnosa, ali i stabilnosti i sigurnosti u 
cijeloj regiji. Došao sam na Kosovo kao prijatelj - jedne mlade 
države, ali i svih njezinih građana, i Kosovara i Srba. Ponavljam: i 
Kosovara. i Srba!
Kosovski građani srpske nacionalnosti jučer su proslavili Božić. 
,Ja ću upravo ovo mjesto iskoristiti da bih im čestitao taj veliki 
blagdan tradicionalnim „Hristos se rodi”. Krajnje je vrijeme 
da se shvati, na svim stranama, da je budućnost u zajedništvu, u 
suradnji, u uzajamnome pomaganju - na primjer upravo u uvjetima 
gospodarske krize koja nas sve pogađa.
Želio sam ovo reći na samome početku, jer - kao što znate - u nekim 
krugovima ima različitih tumačenja mojega posjeta. No, ja sam i 
ovamo. kao i u mnogo drugih zemalja što sam ih posjetio u deset 
godina mojega predsjedničkog mandata. došao s jednim jedinim 
ciljem: da potaknem međusobnu suradnju -kako u sklopu bilaterale. 
tako i multilaterale, da pozovem na suradnju koja će biti u interesu 
svih naših građana.

dveju država i naroda. Čelnik Škupštine je  ocenio da je Republika 
Hrvatska bila  jedan od briljantnih podržavaoca nezavisnosti Kosova 
u  procesu Međunarodnog suda pravde u Hagu. Pod frenetičnim 
aplauzom predsednik Skupštine, Jakup Krasniqi,  pozvao je g. 
Mesića da uzme reč.

dolazim u vrijeme kada Kosovo traži svoje 
mjesto u svijetu

Dolazim u vrijeme kada se Kosovo još mučno probija na međunarodnu 
scenu, kada traži svoje mjesto u svijetu, mjesto koje mu pripada 
- jer, svakome narodu pripada pravo na samoopredjeljenje i na to 
da upravlja vlastitom sudbinom. Ustavno-pravni položaj Kosova 
kao autonomne pokrajine u bivšoj Jugoslaviji bio je riješen na 
jedinstven način, na način kakav ne možemo naći nigdje u svijetu, 
pa je apsolutno opravdano kada se kaže da je Kosovo slučaj sui 
generis.
Kada se pak interpretira jugoslavenski Ustav iz godine 1974. ne 
treba se pozivati samo  na slovo Ustava, nego i na njegov duh. A 
onda su konzekvence jasne, baš kao što .je jasno i to da se Kosovo 
kao autonomna pokrajina u jugoslavenskoj federaciji ne može 
uspoređivati ni sa jednom postojećom, ili bivšom autonomijom u 
bilo kojoj složenoj državi - sadašnjoj ili nekadašnjoj.
Hrvatska se upravo time i vodila kada je donijela odluku da prizna 
neovisno Kosovo. Smatrali smo kako drugoga puta nema. Pregovori 
o statusu Kosova nisu donosili nikakve rezultate, federacije čiji je 
sastavni, dakle: konstitutivni dio Kosovo bilo, mada je bilo vezano 
i za Republiku Srbiju, ta federacija više nije postojala i trebalo je 
utvrditi što će s Kosovom biti. Međunarodna uprava na neodređeno 
vrijeme također nije bila nikakvo rješenje.

Jasno je da se Srbija teško miri s time da je izgubila dio koji je ne 
samo u posljednjih nepunih stotinu godina  u njezinome sastavu. 
nego i dio što je nerazdvojno vezan uz njezine povijesne korijene. 
I jasno je da je Srbiji teško donijeti odluku o priznavanju Kosova. 
Mnogo sam puta do sada rekao, a ponovit ću i danas:Srbija ne mora 
priznati Kosovo, ali će - kad-tad - ako ni zbog čega drugoga, a ono 
zbog interesa Srba koji ovdje žive, morati uspostaviti određeni modus 
vivendi s Kosovom.I bilo bi dobro da se kosovskim građanima srpske 
nacionalnosti prestane sugerirati da odbijaju suradnju i sudjelovanje 
u organima vlasti nove države da bojkotiraju izbore i tako sami sebi 
uskraćuju pravo da odlučuju o tome kako će živjeti, jednako kao što 
bi bilo dobro da se prestanu pothranjivati nerealni snovi o tome kako 
nije još sve završeno, kako se kotač povijesti može vratiti natrag.
Ne može!
Raspala se nekadašnja jugoslovenska federacija. a svi znaju, cijeli 
svijet zna, da će doći  do osamostaljenja Kosova. Niti se može 
vratiti-jugoslavenska federacija, niti se Kosovo može vratiti u stanje 
u kojemu je bilo prije proglašenja neovisnosti. Arhitektura ovoga 
prostora je završena i sada je pred svima, naglašavam: pred svima, 
veliki zadatak ulaska u ujedinjenu 

Došao sam na Kosovo kao prijatelj nove države. Dolazim u vrijeme kada Kosovo traži svoje mjesto u svijetu. 
Ulazićemo u Evropi istom zakonskom regulativom, s otvorenim granicama, s punom slobodom kretanja ljudi. 
Demokracija je daleko više od toga

             Skupstina



Ta ujedinjena Evropa učinit će probleme što danas izgledaju 
nerješivima, naprosto smiješnima. S istom zakonskom regulativom, s 
otvorenim granicama, s punom slobodom kretanja ljudi, uključujući 
radnu snagu, roba i kapitala, tko će se još zamarati sukobima oko toga 
što je kome nekada pripadalo i što bi, temeljem tih povijesnih prava, 
valjda i danas trebalo nekome pripadati s vašim sjevernim susjedom i 
maksimalno je zainteresirana za podizanje tih odnosa na višu razinu. 
No. mi ne možemo dopustiti da naši odnosi s bilo kojom zemljom 
regije budu taoci odnosa s nekom drugom zemljom iste regije, 
odnosno da bilo koja zemlja na nama „trenira strogoću” zbog toga što 
smo povukli logičan, jedino moguć potez, što smo priznali neovisno 
Kosovo i što s takvim Kosovom želimo surađivati.Živimo u svijetu 
u kojemu su samoopredjeljenje naroda, ljudska prava, demokracija, 
mir, razvoj, sigurnost, zaštita okoliša - vrhovni zakoni. Ili bi barem 
trebali biti. O tome, naime, ovisi kakva će nam biti budućnost. O 
tome i ni o čemu drugome ovisi hoćemo li ostati zarobljeni u okove 
sukoba što su karakterizirali 20-to stoljeće, ili ćemo smoći snage 
napraviti iskorak u ovo novo stoljeće, u novi milenij, u vrijeme kada 
bi ljudski rod napokon morao pokazati zrelost potr-ebnu da bi se 
posvetio pitanjima o kojima ovisi njegova dalja egzistencija.
Naše je neposredno okruženje jugoistočna Evropa, regija u kojoj 
većinu zemalja čine države proizašle iz bivše Jugoslavije. Neke su 
od njih bile zahvaćene - izravno, ili neizravno - ratovima u kojima 
se Jugoslavija raspala, poput Hrvatske. Bosne i Hercegovine, Srbije i 
Crne Gore, neke su uspjele izbjeći ratna stradanja, poput Makedonije 
a neke su svoju havariju doživjele kada su dezintegracijski ratovi već 
bili završeni - poput Kosova.
No, svi mi nosimo ožiljke posljednjega desetljeća dvadesetoga 
stoljeća i svi se borimo s time da prihvatimo istinu o onome što se 
dogodilo. osobito o vlastitoj ulozi u tim zbivanjima. Ali, tu istinu 
moramo prihvatiti - istinu o nama i o onima drugima. Istina nas 
vodi do individualiziranja krivnje za ratne zločine, tamo gdje su bili 
počinjeni a individualiziranje krivnje skida krivnju s naroda, dakle 
dobija kolektivnu krivnju.
Tako, i samo tako možemo graditi budućnost u zajedništvu. Ne 
govorim, naravno, o nekakvoj novoj zajedničkoj državi, to je vrijeme 
prošlo, govorim o potrebi suradnje samostalnih država -i zajedničkog 
rješavanja problema, kao i zajedničkog nastupanja prema trećima i na 
tržištima trećih zemalja.
Republika Hrvatska kojoj sam imao čast biti na čelu cijelo jedno 
desetljeće u tome se razdoblju dosljedno zauzimala za regionalnu 
suradnju. Zauzimala se za oslobađanje od balasta prošlosti, a protiv 
revidiranja povijesti, uključujući demoniziranje antifašizma. No, 
iznad svega zauzimala se za dijalog ravnopravnih i jednakopravnih. 
za obnavljanje međusobnog povjerenja i razumijevanja.
To je konstanta politike koju sam zastupao i vodio. Hrvatska je u 
proteklom desetljeću pružila ruku suradnje prema svim susjedima 
i prema svim zemljama regije. S većinom od njih potpisali smo i 
izjave o načelima na kojima će počivati međusobni odnosi, no kao i 
u svakome odnosu - da bi bio uspješan, morate imati partnera. Neki 
naši partneri opravdali su očekivanja, neki nisu u onoj mjeri u kojoj 
smo to očekivali, odnosno nadali se, a neki su -- da tako kažem - 
zakazali. Razumjet ćete zašto ne želim imenovati zemlje o kojima 
govorim.
Mi, dakle, ne možemo graditi naše sutra, opterećeni onime što je 
bilo jučer, ali ne možemo ni dozvoliti da se bezobzirno krivotvori 
ono  što je doista bilo. Ja običavam reći da se dogodilo samo ono, 
što se dogodilo. Samo to i ništa više. Priznajmo, ono što se dogodilo, 
izvucimo iz toga pouke i okrenimo s budućnosti.
U službi te budućnosti,ja sam danas ovdje u Prištini, glavnome gradu 
Kosova.

ulazićemo u evropi istom zakonskom 
regulativom, s otvorenim granicama, s 

punom slobodom kretanja ljudi

Ovdje sam da pozovem na građenje što boljih i razvijenijih 
odnosa između Hrvatske i Kosova, ali i na obnavljanje, rekao bih: 
revitalizirane regionalne suradnje u službi jačanja stabilnosti u regiji 
i u službi pripremanja svih zemalja regije za ulazak u ujedinjenu 
Evropu, odnosno u evro-atlantske integracije.
Republika Hrvatska na samome je pragu ulaska u Evropsku uniju. 
Naši su pristupni pregovori u završnoj fazi. Ulazak u Uniju. pored 
ulaska u Atlantski savez, što smo protekle godine i ostvarili, bio je 
jedan od proklamiranih prioriteta naše vanjske politike. No,uvijek 
sam ponavljao da se naša vanjska politika ne smije iscrpljivati, niti 
zadovoljavati ostvarivanjem samo tih dvaju prioritetnih ciljeva. Niti 
bi time bili ostvareni naši stvarni interesi.
Naš je stvarni interes da se u ujedinjenoj Evropi, da se u Evropskoj 
uniji, nađu sve zemlje regije i mi smo spremni svakoj od tih zemalja 
pomoći da što brže prijeđe put kojim mi sada idemo. To vrijedi i za 
Republiku Kosovo, ma kako se to sada možda čini dalekim.
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demokratija je daleko više od toga
I na kraju, riječ-dvije o svijetu u kojem živimo. Ne mogu to mimoići, 
jer globalizirani svijet doista je sve manji i nema te zemlje koja bi 
mogla izbjeći međuovisnost i međupovezanost što ga karakterizira.
Svjedoci smo jasnih simptoma sloma neoliberalnoga modela koji je 
svoj izraz našao u gospodarskoj krizi što nas je sve pogodila, bez 
obzira jesmo li tome dodali i nešto „iz vlastite kuhinje”. Na žalost, 
čini mi se kao da još uvijek ne postoji spremnost da se ozbiljno počne 
razmišljati o onome što se za sada kolokvijalno zove novi svjetski 
poredak, a krajnje je vrijeme za to.
Živimo u svijetu čija je budućnost ozbiljno ugrožena zagađivanjem 
okoliša i globalnim zatopljavanjem. Nije fraza, ako se kaže kako je u 
pitanju egzistencija ljudske vrste. No, i opet moram ponoviti izraz: na 
žalost, nedavna konferencija o globalnim klimatskim promjenama, 
pokazala je kako uski nacionalni interesi još uvijek prevladavaju nad 
općim jedinim općim interesom, a to je održavanje života na Zemlji.
Živimo, napokon. u svijetu u kojemu je demokracija na putu da 
globalno pobijedi, pri čemu moram upozoriti kako. naravno. postoje 
opće-prihvaćene, univerzalne vrijednosti, ali ne bi smio postojati 
jedan uniformni model kojega bi bilo tko i  u ime bilo kakvih ideala. 
ili interesa smio nametati drugima. A toga ima, ili: u najmanju ruku - 
bilo je i ne smije se ponoviti.
Za nas u regiji, a s time ću i završiti, izgradnja demokracije nerazdvojno 
je povezana s potrebom beskompromisne, oštre borbe protiv korupcije 
i organiziranog kriminala. U našim je državama demokracija, 
objektivno gledano, još u povojima. Ne smijemo dozvoliti da se. pod 
bilo kojim izgovorom, stvara privid demokracije, da se demokracija 
ocenjuje samo isključivo po broju održanih izbora.
Demokracija je daleko više od toga, to ne smijemo zaboraviti. A 
na nama je, da u našim malim regionalnim okvirima, pokažemo 
i dokažemo da mi to nismo zaboravili. Time ćemo se najbolje 
legitimirati kao građani svijeta, time ćemo najbolje dokazati da 
možemo pridonijeti da svijet sutra bude bolji od ovoga danas.

              Mart
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Nezavisnost je stvorila uslove za 
investicije stranog kapitala na 
Kosovu

Delegacija Skupštine Republike Kosova,  predvođena od predsednika Skupštine, dr. 
Jakup Krasniqi, (učestvovala je) na radove Međunarodne parlamentarne konferencije u 
Londonu i Belfastu

Veoma topao i prijateljski doček kod predsednika Veća predstavnika Britanskog Parlamenta, gospodina John  
Bercow
Susreti su korišćeni  i za senzibilizaciju, posebno zemalja koje još uvek nisu priznale Republiku Kosova, da to 
učine
Novi Ustav nezavisnog Kosova sadrži sve provizije Ahtisarijevog Paketa, međunarodno priznatih
Gospodin Krasniqi je pozvao predsednika Bercow da zvanično poseti Republiku Kosova

Na poziv Parlamentarne Asocijacije 
Britanskog Komonvelta, delegacija 
Skupštine Kosova,  predvođena od 
predsednika Skupštine, dr. Jakup Krasniqi, 
u čijem sastavu  su bili i član Predsedništva, 
Ibrahim Gashi, šef Kabineta, Mehmet 
Hajrizi i  savetnik za spoljne odnose,  
Skënder Reçica, učestvovala je u radove 
Međunarodne parlamentarne konferencije o 
Izgradnji mira, koja je održana u Londonu i 
Belfastu. 
Na Konferenciji, koja je tretirala razne 
aspekte izgradnje mira u zemljama proizašlih 
iz konflikta učestvuju predstavnici 40 

Susret Krasniqi – Johen Bercow
zemalja sveta.
Cilj ove konferencije je jačanje uloge 
parlamenata u promovisanju održivog mira, 
sigurnosti i razvoja.

Na Kosovu ima sigurnosti, stabilne političke 
klime, duh međuetničkog pomirenja i 
saradnje 

Delegacija, u društvu i ambasadora Kosova u 
Ujedinjenom Kraljevstvu, Muhamet Hamiti, 
imala je veoma topao  i prijateljski 
doček kod predsednika Veća predstavnika 
Britanskog Parlamenta, gospodina John  

Bercow. Bercow 
je 167. po redu 
predsednik Veća 
p r e d s t a v n i k a 
U j e d i n j e n o g 
K r a l j e v s t v a , 
izabran  juna 2009. 
godine.  On je član 
Parlamenta  iz redova 
konzervativaca još 
od 1997. godine.
 Na susretu 
se, predsednik 
Krasniqi, zahvalio  
na  gostoprimstvu 
i  podršku  koju 
je  Ujedinjeno 
Kraljevstvo dalo  
Kosovu na  svim 
planovima.
Posebno, on 
je  naglasio  
a r g u m e n t o v a n u 
podršku  koju 
je  Ujedinjeno 
Kraljevstvo učinilo 
nezavisnosti Kosova 
na Međunarodnom 
sudu pravde. 
Nakon proglašenja 

Nezavisnosti, rekao je  gospodin Krasniqi,  
Kosovo se  pretvorilo sa jednog žarišta  
potencijalnih trajnih kriza u jedan ozbiljan 
faktor mira i  regionalne stabilnosti. Na 
Kosovu  ima sigurnosti, stabilne političke 
klime,  duha međuetničkog pomirenja i 
saradnje. Shodno baveza koje je Kosovo 
preuzelo Predlogom Ahtisaarija,  Skupština 
Kosova je  usvojila  zakone  u mnogim 
oblastima, kao što su: decentralizacija 
lokalne vlasti, zaštita manjina i očuvanje 
bogatog kulturnog nasleđa Kosova i dr.
Novi Ustav nezavisnog Kosova, rekao je 
on,  sadrži sve provizije  Paketa Ahtisaarija, 
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međunarodno podržane.
Gospodin Krasniqi je tražio od Ujedinjenog 
Kraljevstva da   nastavlja sa podrškom  
Kosova u  njegovom cilju  učlanjivanja 
u OUN-u i drugim  međunarodnim 
organizmima.
Ujedinjeno Kraljevstvo je, nastavio je 
Krasniqi, velika zemlja i sa  visokim  
međunarodnim kredibilitetom, s toga 
očekujemo da će  nastaviti da  utiče kod  
njegovih mnogobrojnih prijatelja za što brže 
i šire priznavanje Republike Kosova,  kako 
bi se  na taj način omogućilo njegov ulazak 
u velikoj porodici  Ujedinjenih nacija.
Predsednik Krasniqi je upoznao njegovog 
homologa sa  uspešnim lokalnim izborima,  
organizovanim od  institucija Kosova.
Jedan od visokih prioriteta institucija 
Kosova,  naglasio je on,  jeste integracija 
srpskih građana u svim oblastima života na 
Kosovu. U tom cilju  mi smo ispunjavali  
legislativne obaveze  koje proizilaze iz  

Paketa Predsednika 
Ahtisaarija,  dok 
smo  novim 
izborima  obavili 
osnivanje i 
funkcionalizaciju 
novih opština sa  
većinom srpske 
zajednice.
U vezi sa 
problemima na 
severu Kosova, g. 
Krasniqi  je  tražio  
m e đ u n a r o d n u 
podršku za  
z a j e d n i č k u 
Strategiju ICO-a i 
Vlade za potpunu 
i n t e g r a c i j u 
srpske zajednice 
i  uspostavljanje  
ustavnog poretka 
na tom delu naše 
zemlje.
P r e d s e d n i k 
Krasniqi je 
govorio i o 
procesu evropske 
integracije, o 

Susret Krasniqi – William Haysprovođenju preporuka Izveštaja o napretku 
Evropske komisije i  o  unapređivanju 
dobrosusedskih odnosa.
Nezavisnost je, nastavio je on,  stvorila i 
stvara povoljne uslove za  investicije stranog 
kapitala na Kosovu, kao što su  sigurnost  
političke stabilnosti,  zakonska i fizička 
infrastruktura, telekomunikacije i  carinske 
i poreske olakšice, osiguranje jedne održive 
klime biznisa,  koje će uz velika bogatstva 
i uz omladinski potencijal i  jeftinu 
radnu snagu, privlačiti strane investicije i 
omogućiti brži razvoj.
Informišući ga sa radom Skupštine i  
njenim dostignućima, gospodin Krasniqi je 

izrazio uverenje  da će se  nastaviti pomoć 
britanskog Parlamenta i da će se  produbiti 
odnosi između dva parlamenta. On je 
posebno naglasio potrebu koju  Skupština 
Kosova ima za  saradnju i  regionalno i  
međunarodno udruživanje. To bi  bilo  u 
prilog mira i stabilnosti u regionu i  pomoglo 
bi Kosovo za  bržu evropsku integraciju. G. 
Krasniqi je pozvao  predsednika Bercow da 
zvanično poseti  Republiku Kosova.
Predsednik Bercow je, nakon što je sa 
zadovoljstvom prihvatio poziv, rekao da je 
veoma zainteresovan da poseti Kosovo. On 
je sa divljenjem govorio  o  nezavisnosti 
Kosova i  dostignućima naše zemlje, kao i o  
funkcionalnosti institucija.
„Veze između naša dva parlamenta su  veoma 
dobre,  ali treba da ih i dalje unapredimo. Mi 
razumemo vašu potrebu da  se  Republika 
Kosova što šire priznaje u svetu, kao 
i potrebu da se Skupština učlanjuje  u 
Međuparlamentarnu uniju“, naglasio je on. 

Predsednik Parlamenta Krasniqi je 
dočekan i od strane predsednika Asambleje 
Irske, g. Wiliam Hay

Delegacija Skupštine Kosova,  predvođena 
od predsednika Skupštine, dr. Jakup 
Krasniqi,  prisustvovala je i   radovima u 
nastavku ove  konferencije u Belfastu, u 
severnoj Irskoj.
Tokom radova Konferencije,  predsednik 
Krasniqi je zajedno sa članovima delegacije 
imao više susreta sa predstavnicima 
– učesnicima raznih zemalja, ali i sa 

ličnostima, kao Lord Robertson i dr. Ovi 
susreti su  korišćeni i za senzibilizaciju,  
posebno zemalja koje još uvek nisu priznale 
Republiku Kosova, da to učine. 
Gospodin Krasniqi se, u društvu i 
ambasadora Kosova u Londonu, g. Muhamet 
Hamiti, susreo i sa direktorom za  Balkan u  
Ministarstvu spoljnih poslova Ujedinjenog 
Kraljevstva, Daniell Cearn.
U Asambleji Severne Irske, predsednik 
Parlamenta Krasniqi je dočekan od 
predsednika Asambleje, gospodina 
William Hay.  Predsednika Hay je 
gospodin Krasniqi upoznao sa razvojima 
na Kosovu, sa postignutim rezultatima 
nakon proglašenja nezavisnosti i sa radom 
Skupštine Kosova. „Mi se susrećemo sa 
rukovodstvima parlamenata raznih zemalja 
u cilju uspostavljanja redovnih odnosa i 
razmene iskustava“, naglasio je g. Krasniqi. 
U toj funkciji, gospodin Krasniqi je pozvao  
domaćina za jednu  zvaničnu posetu u 

Republici Kosova i njenoj Skupštini. 
Gospodin Hay je predstavljao rad Asambleje 
na čijem je čelu, poteškoće kroz koje je 
Severna Irska prošla i postignute političke 
rezultate, ostvarene u zadnjim godinama.
On je izrazio zadovoljstvo za dostignuća 
Kosova i spremnost  da se saradnja između 
dva parlamenta još više produbljuje. „Mi 
želimo  da vam pomognemo u svim oblastima 
u kojima  imate potrebe i gde možemo“, 
naglasio je gospodin Hay. Susret je prošao  
u jednom duhu prijateljstva i saradnje.
Konferencija je  zaključila radove jednim 
zajedničkim sporazumom učesnika.



Pravda sa novom  psihologijom i 
reorganizacijom

Bahri Hyseni

Kakva je pravna situacija na Kosovu?

Kosovo je u prvim koracima i normalna je stvar da ima mnogo toga 
da učini, u pravcu poštovanja  ljudskih prava, nezavisnosti institucija 
i protiv negativnih pojava ekonomske  i političke korupcije. 
Demokratija, ljudska prava i konstitucionalizam su dinamični 
koncepti u neprekidnom razvoju. Prema tome ,za izgradnju institucije 
pravde na što više mogućem nivou, moramo ojačati načela, izgraditi 
standarde i vrednosti zemalja – sveta gde želimo da se integrišemo. 
Ovo mora da bude svakodnevni izazov svih nas, poslanika, pravnika, 
sudija, tužilaca, institucija u celini, udruženja i građana Kosova.

Došli smo do određene tačke kao što je izgradnja institucije Narodnog 
advokata. Normalno, efikasno obavljanje odgovornosti u zaštiti 
ljudskih prava koje se neophodno nadovezuje sa vladavinom koja je 

pod kontrolom, pluralističkom skupštinom i 
nezavisnim sudstvom. 
Vlada Kosova je nova i normalna stvar da 
ima poteškoća u institucionalnoj izgradnji. 
Pravosuđe i tužilaštvo imaju velikih poteškoća.  
Problemi nasleđa, psihologije, zakonska 
kontradikcija, koje se često međusobno 
sudaraju, ali i sa korupcijom raznih  sudija. 
Imamo mnogo slučajeva ogovaranja sudija 
o korupciji, neki od njih su u procesu a neki 
su denoncirani  za suspendovanje iz  tih 
institucija itd.
Odlučivanje je drugi problem za pravosuđe. 
Institucije još uvek nisu potpuno nezavisne 
u odlučivanju. Prisustvo međunarodnih 
institucija je dosta često stvorilo kontradikcije 
u radu ovih institucija. Mnogo se radi u 
izgradnji određenih nezavisnih institucija 
koje skoro da  nemamo. 

Moderna društva  probaju svaki dan postojanje 
ovih institucija prema klasičnoj podeli tri 
vlasti, to nije potpuno, bez  delatnosti ostalih 
nezavisnih institucija, koje zajednički čine bolje funkcionisanje 
sistema i kontrole balansa vlasti i imaju važnu ulogu u čivilnom 
društvu.
Prema tome, postoji jedna scena koja nema neku vrednost za aktore 
u ulozi.  To znači da imamo Skupštinu kao zakonodavnu instituciju, 
Narodnog advokata kao instituciju nezavisne kontrole, zavisne 
sudove i tužilaštva, plus ostale pomoćne institucije iz oblasti prava 
koje nisu izgrađene.

U agendi za 2010.god. ima novi nacrta zakona koji će pomoći u 
reorganizovanju ovih institucija.

U novoj strategiji, Vlada je planirala značajan broj zakona u 
oblasti pravde. Normalno je da Skupština ubrzava procedure 
za donošenje tih zakona koji moraju biti objavljeni da bi civilno 
društvo bilo upoznato sa njima.   Ovde  se mogu  navesti nekoliko 
od glavnih  nacrta  zakona.

1. Nacrt zakona o izmenama i  dopunama Zakona o izvršnoj 

proceduri;
2.  Nacrt zakona protiv međunarodne otmice dece;
3. Nacrt zakona o međunarodnoj pravnoj saradnji u krivičnim i 
civilnim pitanjima
4. Nacrt zakona o ekstradiciji,
5. Nacrt zakona o transferu osuđenih lica,
6. Nacrt zakona o obavezama,
7. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Krivičnog zakona 
8. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Zakona o krivičnoj 
proceduri
9. Nacrt zakona o zaštiti svedoka
10. Nacrt zakona o kodeksu pravde za maloletnike
11. Nacrt zakona o Narodnom advokatu

12. Nacrt zakona o besplatnoj pravnoj pomoći
13. Nacrt zakona o javnim tužilaštvima
14. Nacrt zakona o sudovima
15. Nacrt zakona o pravosudnom savetu 
16. Nacrt zakona o tužilačkom savetu 

Novim paketom biće velikih izmena?

U pravcu integracije Kosova u evropsku i međunarodnu zajednicu, 
zahtevaju se mnoge reforme. Normalno da su najvažnije reforme 
one koje se odnose na sistem pravde, u pravnoj državi. 
Tako da se nama nameće da budemo saradnici u duhu kohezije 
za realizaciju implemetancije politika za upravljanje sudstvom, 
kontrolom sudstva, za uspostavljanje  sa aspekta formalne 
performancije, za tretiranje izuzetno važnih supstancijalnih pitanja 
koja se odnose na profil sudija, njihovog karaktera i profesionalizma 
kako bi omogućili da na Kosovu bude pravda kao i u svim ostalim 
zemljama evropske zajednice i šire. Danas Kosovo se nalazi pred 
važnim trenucima svog postojanja.  Nastajaćemo da svi prihvatimo 
novi sens odgovornosti. Da se obratimo i posvetimo najboljim našim 
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vrednostima, da nastojimo svi u izgradnji realne demokratije na 
Kosovu, po načelima i standardima  putem kojih smo već krenuli.

Novi paket Nacrta zakona Vlade koji se u Skupštini  trebaju 
pretvoriti u zakone daće prioritet reorganizaciji sudova i tužilaštva. 
Ova reorganizacija biće u svim pravcima. 

Nova institucionalna reorganizacija  pravosudnog sistema

U izgradnji  institucija koje nedostaju  novim zakonima se predviđa 
da se osniva administrativni sud. 
Administrativni sud je jedan od glavnih institucija  koja daje veliki 
impakt ekonomskom razvoju zemlje. Taj sud mora se realizovati u 
veoma kratko vreme   da bi se došlo do pomoći i  usavršio pravosudni 
sistem Kosova. 
Isto tako i za Sud za teške zločine  Kosovo ima veliku potrebu. 
Međunarodna situacija, čiji je deo  i Kosovo, njihovo iskustvo, 
svakim danom dokazuje  važnost   tog suda. 

11

Upravo smo izgradili Informativnu službu Kosova koja treba 
da posveti  posebnu važnost  ne samo usvajanju savremenog 
zakonskog kadra nego i institucionalizaciji i saradnji sa stranim 
specijalizovanim agencijama. 
U svetu, terorizam  predstavlja  ozbiljnu pretnju sigurnosti određenih 
zemalja kao i miroljubivih odnosa između zemalja, razvoja i 
funckonisanja  i demokratskih načela.
Moramo se  priključiti svim nastojanjima borbe demokratskih 
zemalja i biti deo strategije za sprečavajuće  postupaka prema 
svim onima koji sponzorišu, organiziraju ili izvrše terorističke 
akte. Prema tome, sud teških zločina mora se projektovati u svojoj 
potpunoj infrastrukturi. 
Zakonska infrastruktura je heterogena  i stvorila je izopačenosti 
u oblasti pravde. Tužilaštva i sudovi nisu funkconisali kao 
domaći organi. Aktuelno EULEX učestvuje u direktnom procesu 
zakonodavnog odlučivanja. U paketu novih nacrta zakona 
predloženih od Vlade  poboljšaće se vidno  postojeći krivični 
zakon i Zakon o krivičnoj proceduri, s obzirom da imaju određene 
nedostatke. Oveo su objektivi naših projekata budućnosti. Sigurno 
izgradnjom ovih institucija imaćemo impakte za naše društvo, i 
da će veći impuls što će uticati sigurno na izmene u pravosudnom 
sistemu i izgradiće se nova psihologija u radu pravde.

O povećanju broja sudija i popunom sa novim pravnicima 

Unošenjem friške „krvi“ sigurno će se izmeniti loše mišljenje koje je 
stvoreno i povratiće se poverenje građana u organe pravde.
Upravo ovde je izvor konflikta naših institucija tužilaštva i sudova. 
Veliki broj starih radnika, koji su radili u starom sistemu, dosta 
često ne mogu se prilagoditi novim zakonima, stvaraju konfuzije, 
nemaju poverenja kod mladih pravnika, odugovlače procese, ne 
raspolažu  potrebnom etikom delilaca pravde itd. Sve to je stvorilo 
negativne impakte, prema tome radi se dobar posao kvalifikacija i 
osposobljavanja u ovom pravcu, normalna stvar da tu imamo i veliku 
pomoć međunarodnih institucija.
Stigli smo do osposobljavanja grupe mladih pravnika. Isto tako 
imamo mlade pravnike školovane na zapadu  koji će se ubrzo 
uključiti u organima tužilaštva i sudstva Kosova.
Broj pravnika je mali i dosta često je bilo nemoguće završavanje 
mnogo krivičnih ili civilnih procesa. Npr. Na Kosovu za maloletnike 
postoji samo jedan sudija koji pokriva Prištinu, Ljiljan i Gnjilane 

i zamislite  obim rada ovog sudije, i  dosta česte prepreke koje su 
neopravdane i onda može se zamisliti  pravna efikasnost. Prema tome 
mislim da će se  usvajanjem ovih zakona, rekonstrukcijom sudova i 
tužilaštva, promeniti mnogo toga.

Saradnja sa  međunarodnim institucijama u oblasti pravde

U ovom procesu integracije ja bih se posebno zahvalio na 
neprekidnom doprinosu svih međunarodnih stručnjaka koji su bili 
veoma profesionalni, dobri saradnici u toku celog ovog prelaznog 
perioda i koji će nastaviti da još uvek daju svoju doprinos. Oni su 
svedoci velikih izmena koje se dešavaju na Kosovu, naročito u 
oblasti pravde.
S druge strane moramo istaknuti da su veoma pažljivi u podržavanju 
procesa reorganizovanja i poboljšanja rada u sudskom sistemu, isto 
tako, bili su velika i važna podrška ohrabrenja sudija i sudskog 
sistema kako bi isti gradualno počeli dobijati samostalnost od politike 
i svih tipova zavisnosti  od  korupcije.

                                                                                    Petrit Subashi

              Mart



Novinari pozitivno ocenjuju  kao solidnu saradnju sa Skupštinom, dok rad Skupštine se uglavnom ocenjuje kao transparentan. Oni 
savetuju parlamentarce da budu energičniji i dinamičniji tokom rada .Novinari, koji prate rad Skupštine Republike Kosova, ocenjuju 
pozitivno rad Skupštine. Oni kažu da imaju korektnu saradnju sa rukovodiocima Skupštine, poslanicima i osobljem Skupštine, dok 
ne izostaju ni njihovi zahtevi da im Skupština pruža bolje uslove za rad u ovoj instituciji. Pozdravljajući transparentnost koja vlada 
u Skupštini, oni ujedno ističu da je tokom 2009.godine Skupština republike Kosova, ispunila u velikoj meri svoj rad i usvojila veliki 
broj zakona. 

Enver Bajrami, novinar, Radio televizije 
Kosova (RTK), rad Skupštine ocenjuje 
pozitivno. 
“Skupština Kosova je postigla da izvrši u 
velikoj meri svoje polove i obaveze. Pozitivno 
bih ocenio rad Skupštine, ali za mene je  
zabrinjavajuće jezik koji upotrebljavaju 
povremeno poslanici na sednicama 
Skupštine. , kaže na početku Bajrami. On, 
saradnju  Skupština - novinari ocenjuje 
kao korektnu. “Mislim da postoji korektna 
saradnja, iako se uvek ne mogu ispuniti 
zahtevi novinara“, rekao je Bajrami, dodajući 
da  su uslovi novinara koji izveštavaju iz 
Skupštine  solidni. Međutim, po njemu, uvek 
postoji mogućnost za bolje uslove. On je 
mišljenja da je potrebno poboljšanje uslova  
za novinare koji izveštavaju iz Skupštine, 
kao i njihovo dostojanstvenije tretiranje od 
strane osoblja Skupštine.
Bajrami, takođe Skupštinu Kosova ocenjuje 
kao transparentnu instituciju u celini. 
„Činjenica da sednice Skupštine imaju 
direktan prenos, čini Skupštinu jednu od 
transparentnih institucija na Kosovu. Ipak,  
doza ne transparentnosti postoji kada se 
radi o sednicama parlamentarnih Komisija 
i drugih razvoja, kojim se bavi Skupština“, 
kaže on.
Novinar RTK  Enver Bajrami preporučuje da 
Skupština ispuni zakonodavnu agendu, kao 
da ima veću kontrolu  rada i postupaka Vlade,  
ali i  drugih institucija koje je izabrala. 

Novinar Agron Halitaj , Dnevni list „Koha 
Ditore“,  tvrdi da Skupština Kosova nije 

postigla da radi istom dinamikom cele 
godine. „Dok tokom prvog zasedanja je 
primećeno veće zalaganje poslanika, kako u 
radu parlamentarnih komisija, tako i tokom 
plenarnih sednica,  drugog zasedanja, ili 
jesenjeg,  trend rada je degradiran u velikoj 
meri. Mnoge sednice Komisija su bile 
neuspešne, a takođe i neke plenarne sednice 
su prekidale rad zbog nedostatka kvoruma, 
zbog učešća poslanika u oblasti lokalnih 
izbora. Na degradiranje rada Skupštine 
je uticao i slučaj Blaca, budući da je u 
Skupštini stvorena atmosfera tenzija između 
parlamentarnih grupa“ rekao je Halitaj. On 
je mišljenja da Skupština nije uspela ni 30% 
da ispuni svoj godišnji plan. „Činjenica je 
da Skupština i ove godine nije mogla da 
vrši potrebnu kontrolu nad organima koje 
je sama osnovala, uključujući i Vladu“ 
kaže Halitaj. S druge strane, opozicija nije 
dokazala svoju kreativnost tokom rada u 
skupštini,  zbog činjenice da  je veoma retko  
pokretala pitanja za parlamentarnu raspravu, 
a još manje je zahtevala interpelaciju članova 
vladinog kabineta. 
Halitaj   o saradnji Skupština Kosova – 
novinari,kaže da tokom praćenja rada 
Skupštine,  je postigla da uspostavi dobre 
veze saradnje sa oba nivoa: Sa izabranim 
političkim predstavnicima naroda i sa  
osobljem administracije Skupštine.
Novinari, kao svaka druga kategorija 
društva,  stalno zahtevaju bolje uslove za rad. 
„Aktuelno, uslovi za rad novinara u Skupštini, 
nisu oni željeni“, ističe Halitaj, dodajući 
da imaju  nedovoljno prostora u Skupštini,  
ponekad televizija ne radi, a kompjuter nema 

pristup internetu. „nadam se da će se uslovi 
promeniti,  nakon uređivanja prostora koji 
je najavljen iznad sale gde se održavaju 
plenarne sednice“. Ipak prema njemu,  rad 
Skupštine je uglavnom transparentan. To 
zbog činjenice da su plenarne sednice i 
veći deo sednica parlamentarnih komisija 
otvorene za medije i za mehanizme za 
monitorisanje civilnog društva. Međutim,  
za Predsedništvo Skupštine se kaže  kaže 
da još uvek održavaju zatvorene sednice 
i nastavljaju da ne dozvoljavaju da se 
objavljuje rad sednica na web stranici.  „u 
stvari, članovi Predsedništva u mnogim 
slučajevima,  kada su želeli da govore ili da 
donesu neku značajnu odluku, postarali su se 
da isključe mikrofone, kako ne bi omogućili  
transkriptiranje njihovih reči“ kaže on.
Halitaj, savetuje da Skupština mora da ojača 
ustavnu ulogu nad organima koje je sama 
formirala, dok je mišljenja da Skupština mora  
više angažuje eksperte iz raznih oblasti, koji 
bi pomagali parlamentarnim komisijama 
tokom razmatranja N/Z, kao i  da ubrza 
proces monitorisanja sprovođenja zakona u 
praksi. 

Zijadin Gashi, novinar iz lista „Zëri“, 
i „Radio  Slobodna  Evropa“, kaže 
da Skupštini Kosova nedostaje jedna 
prava debata. „Ona je Skupština da bi se 
razgovaralo. Mi tamo vidimo  da se samo 
glasa. Dok rasprava i diskusije  odvijaju se 
unutar političkih partija. Takođe, ja se slažem 
sa  konstatacijama, onih koji  nadzire rad, da 
najinteresantnije rasprave odvijaju se u holu 
Skupštine, i u konferencijama za medije koje 

Enver Bajrami, (RTK) Zijadin Gashi, “Zëri” , “Evropa e Lirë” Agron Halitaj, ‘Koha ditore’

Novinari govore o Skupštini
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se, obično, odvijaju paralelno sa plenarnim 
sednicama“, kaže Gashi.

„Uz jednu političku procenu, većina u 
Skupštini,  ostavili su po strani  svoja 
angažovanja kao parlamentarne grupe, i kao 
poslanici izabrani od naroda, i da  njihov 
doprinos u Skupštini jeste glasanje ili 
suprostavljanje, a ne rasprava i studiranje, ili 
elaborisanje brojnih pitanja , koja su  životno 
značajna, i koja se postavljaju u  Parlamentu 
ove zemlje, kaže između ostalog novinar, 
Zijadin Gashi.

Što se tiče saradnje novinari – Skupština, 
Gashi naglašava da saradnja,  podrazumeva 
pozive upućene novinarima za  sastanke 
komisija, sastanke sa poslanicima, sve do  
sastanke sa predsednikom Skupštine. „dok 
sa komisijama nemamo dobrih iskustava,  
jer se medije pozivaju, ali, obično, njima 
se ne dozvoljava da prate njihove sastanke, 
mogu reči da lično nisam naišao na prepreke 
da aranžiram sastanke sa Predsednikom 
i sa poslanicima, za koje sam izrazio  
zainteresovanje za sastanak“ kaže on.

Međutim kakve uslove  uživaju novinari 
u Skupštinu Kosova, on kaže da kada se 
održavaju plenarne sednice, novinari se, 
često, primoravaju  da stoje na donjem delu 
hola Skupštine. „Njima, čak, se ne dozvoljava  
niti da  poruče kafe, dok poslanici  stoje  u 
istom holu, uz obrazloženje koju ja ne mogu 
shvatiti“, kaže on, dodajući i da u radnim 
prostorijama za praćenje rada plenarnih 
sednica je bučno, i to onemogućava rad 
elektronskih medija, TV i radio aparata.
On dodaje da  Skupština Kosova je 
transparentna  onoliko  koliko i druge 
institucije. „Transparentnost na Kosovo 
i dalje je samo u paraleli sa interesom 
koji imaju institucije za objavljivanje 
njihovog rada, ali ne  iza ostala pitanja.... 
s toga, transparentnost ostaje u skladu sa 
onim  što imamo u drugim institucijama. 
Na Kosovu ima transparentnosti onoliko 
koliko dozvoljavaju i koliko im odgovara 
ovim  institucijama i  onih koji ih predvode, 

naglašava Gashi. Novinari, dodaje on, sada 
već  su ne odvojili deo onoga što se može 
nazvati  napredak u radu Parlamenta. „Dok, 
u slučaju kada pozicija i opozicija ćute i u 
jedinjuju se oko njihovih uskih interesa, 
novinari su oni  koji postaju jedna vrsta jedine 
opozicije, da javnost ne ostane u totalnom 
informativnom mraku“, ceni on. Novinar 
lista „Zëri“ i „Radio Slobodna Evropa“, 
Zijadin Gashi, je mišljenja  da Skupština 
treba povećati energiju i dinamiku rada. 
„Mislim da dobar poslanik, ima za dužnost 
da služi onome  koji  ga doveo na tom sedištu, 
narodu a ne predsedniku partije. To je moja 
glavna sugestija. Imamo poslanike koji su 
tamo samo da bi glasali i ništa više“, kaže 
Gashi, uz sugestiju da Skupština formira 
jedno nadzorno  telo, telo za monitoring 
o sprovođenju zakona. „ ako želite da 
izbegavate kaos, primenite zakone“.

Bekim Kabashi, novinar iz lista „Infopress“ 
kaže da tokom 2009. godine Skupština 
Republike Kosova je ispunila u  velikoj meri 
svoj rad. Usvojila je dovoljan broj zakona i 
pored toga da, u pojedinim slučajevima, po 
njemu je bilo i  neuspešnih sednica. Što se 
tiče saradnje ove institucije sa novinarima, 
on kaže: „kao i drugim prilikama, Skupština 
ostaje jedna institucija, gde novinari nemaju 
olakog pristupa. Međutim, uslovi za novinare 
nisu  zadovoljavajuće mere. I Kabashi ima 
primedbi u odnosu na radnom prostoru za 
novinare i o uslovima rada koji tamo postoje. 
Međutim, Bekim Kabashi kaže da Skupština 
je transparentna institucija, jer većina 
događaja, koji se odvijaju u Skupštinu, su 
praćene od strane medija. Kabashi, uz zahtev 
za bolje uslove za novinare i transparentnost, 
i za jednu redovnije komuniciranje sa 
medijima, takođe, on  savetuje novinare da 
pročitaju Poslovnik i zakone.

Bajram Lami, iz Agencije „Kosovapress“  na 
početku iznosi pozitivne kritike  za saradnju 
koju imaju novinari sa Kancelarijom za 
informisanje, u toj instituciji. Međutim, u vezi 
sa radom Skupštine on misli  da se  u većoj 
meri, diktira se od starne Vlade. Zapravo, 

usvojen je mali broj zakona  tokom minule 
godine i da to, po zvaničnicima Skupštine, se 
dogodilo zbog toga da Vlada nije dostavila 
dovoljan broj zakona. Međutim, i Skupština 
treba da bude sama aktivna u pravcu izrade 
zakona. „pošto medije nemaju pristupa na 
sednicama Predsedništva i unutra prostorija 
gde se odvijaju sednice Skupštine, nema 
pune transparentnosti ni od strane legislativa 
zemlje“, kaže on.
„Treba preduzeti kaznene mere za 
nedisciplinovane zakonodavce... treba 
kazniti poslanike koji  puše u holu Skupštine, 
baš pored znakova „No smoking“, treba  
imati veći broj sednica, ali da traju kraće“, 
kaže on. Što se tiče uslova za novinare Lani 
naglašava da nisu favorizirajuće, međutim 
dodaje da u danjima vikenda, novinarima se 
ne dozvoljava pristup u zgradi Skupštine, i 
kada se održava neki sastanak sa pojedinim 
poslanicima unutar Skupštine.
Lami kaže da ima dobre saradnje sa 
Kancelarijom za informisanje Skupštine, ali, 
novinarima treba stvoriti bolje uslove za rad, 
treba da postoji jedna posebna prostorija za 
novinare, a ne da oni prate plenarnu sednice 
po koridorima i da se  na njih zakači bilo koji 
se tuda kreče. Novinarima bi sugerisao da 
ne prate plenarne sednice Skupštine, za sve 
vreme dok ne postoje adekvatni uslovi“, kaže 
on.

Sahadete Zogaj, novinarka Agencije 
„Ekonomisti“, je mišljenja da rad Skupštine 
Kosova uopšte, je transparentan. Tokom 
moga rada, nisam imala problema u dobijanju 
informacija, koje su mi bile potrebne. 
Osoblje za informisanje u Skupštini dobro 
me dočekaju, međutim ima pristupa i na 
raznim sastancima, kako po komisijama 
Skupštine, osim na sednici Predsedništva, 
što na žalost i dalje se odvijaju sa zatvorenim 
vratima. Međutim, uslovi rada za novinare 
treba da se poboljšaju, novinari su prozor, ili 
mostovi povezivanja  između rada Skupštine 
i građane, s toga treba da se stvaraju bolji 
uslovi rada i za novinare“, kaže, između 
ostalog, Zogaj.

                                         Luljeta Tahiraj

Bajram Lani, “Kosovapress” Bekim Kabashi, “Infopress” Sahadete Zogaj,  “Ekonomisti” 
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Skupština Republike Kosova od svog 
osnivanja do danas imala je  razvojni  put  
u specifičnim uslovima i okolnostima. 
O svojoj ulozi u procesu formiranja 
državnosti, izazovima i dostignućima, 
govori poslanik Skupštine Republike 
Kosova Naim Maljoku.  
Nalazimo se uoči dvogodišnjice 
proglašenja  nezavisnosti Kosova,  kako 
vi ocenjujete Rad Skupštine tokom ovog 
perioda.

Da, ja sam već u  tri saziva u Skupštini. 
Nakon prvog saziva za 55 poslanika nije 
produžen mandat, a drugog saziva  za 66 
poslanika. Znači više od polovini poslanika 
nije produžen mandat za treći saziv. Zato,  

Postoje dva pravila koja utiču utiču na 
ubrzavanje dinamike usvajanja zakona 
u komisijama. Na prvoj sednici,  svi 
zakoni blagovremeno pristižu  pre  10, 20 
,  eventualno 15 dana. Prvo razmatranje 
se odvija u roku i brzo. Problem je od 
prvog  do drugog razmatranja.  Komisije 
koje zadužuje Skupština za razmatranje 
zakona, što se pročita tokom svakog 
razmatranja od  60 dana, mora da upute 
Skupštini amandmane. 
Novi Poslovnik će pozitivno uticati na 
ubrzavanje procesa usvajanje zakona,  
jer predviđa da zakon nakon razmatranja 
u komisiji, ukoliko nije prisutan 
predstavnik ministarstva ili predstavnik 
sponzora zakona., da se skine sa dnevnog 
reda. To obavezuje dotično ministarstvo 
da uputi svog predstavnika i  učešće 
izrađivača ubrzava i  koordiniše moguće 

Vi ste član Skupštine od prvog saziva. Da 
li možete da na pravite poređenje između 
aktuelnog  i prethodnog saziva?

Novi poslovnik predviđa ubrzavanje  
rada Skupštine, naročito na razmatranju 
i usvajanju zakona. Kako se to može 
postići? 

Intervju sa Naimom Maljoku  – član predsedništva Skupštine 

Granice Kosova su osigurane
Prisutnost KFOR-a čini sigurnim Kosovo u fizičkom aspektu, dok Srbija pokušava da oteža put razvoja.
Novi Poslovnik Skupštine će ubrzati usvajanje zakona 

Poređenje saziva

Novi poslovnik ubrzava 
usvajanje zakona

Tokom prve godine, nakon proglašenja 
nezavisnosti, imali smo intenzivan posao, 
jer je trebala da razmatramo u Skupštini 
sve zakone  predviđene Ahtisarijevim 
paketom i druge zakone koje je upućivala 
Vlada Kosova. 
Mislim da je prošle godine intenzitet 
rada malo opao,ukoliko se uzme u obzir  
broj usvojenih zakona u Skupštini. To se 
događalo jer se Vlada nije pridržavala 
zakonodavnog plana koji je uputila 
Predsedništvu Skupštine. 
Već duže vreme se odugovlače neki 
zakoni u komisijama i ne mogu da stignu 
na drugo razmatranje, bilo zbog uticaja 
izvana (mislim na međunarodne faktore 
i centre odlučivanja) bilo zbog prepreka 
unutar Skupštine. Ovom prilikom ću dati 
nekoliko primera. 
Uticaj međunarodnog faktora na 

Nacrt zakona o genetski modifikovani 
organizmima i Zakona o  jonizirajućem 
i nejozinirajućem  zračenju i nuklearnoj 
bezbednosti.
U vezi ova dva zakona imali smo sugestije 
da  se pre prvog  razmatranja  očekuje 
procena međunarodnog faktora i to s 
pravom, jer Skupština u koliko bi usvojila 
Zakon o  genetskim modifikovanim 
organizmima, Kosovo nema humanih  ni 
tehničko – tehnoloških resursa  za njegovu 

primenu. I u vezi  Zakona o jonizirajućem 
i nejozinirajućem  zračenju mora da se 
konsultuju ti faktori, da se razmotri kako 
ne bi postojao prostor da  se taj zakon 
ili definicije zakona  zloupotrebljavaju 
slučajno od njegovog  segmenta (kao  što 
je međunarodni terorizam, jer Kosovo 
ima male kapacitete za zaštitu od njega).

stalno na početku saziva,  pratila  nas je 
jedna praksa, kojom prilikom je moralo da 
se obučava veliki broj poslanika.  U prvom 
sazivu imali smo pomoć međunarodnog 
faktora (UNMIK-a) i mnogih parlamenta 
sveta. Imali smo fazu obuka i  podršku da 
budemo što spremniji za rad.
Ovo je specifičnost koja prati Skupštinu 
Kosova, što se ne događa u praksi drugih 
skupština.
Postoje razlike između saziva, ali ne 
u velikoj meri. Drugo, u ovom sazivu 
je proglašena nezavisnost Kosova i 
međunarodni faktor nema nadležnosti 
koje je imao ranije. On je mogao da stavi 
van snage usvojene zakone u Skupštini i 
bilo je slučajeva kada je SPGS stavio van 
snage zakone.   Međutim, danas predsednik 
Skupštine može da vrati zakone Skupštini 
( prema Ustavu i Poslovniku Skupštine), 
gde će biti dopunjeni i  za iste se  glasati 
u Skupštini).
Ove su dve specifičnosti koje prikazuju 
razliku u sazivima.

             Skupstina
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Za menadžiranje bezbednosne situacije, 
od proglašenja  nezavisnosti i na ovamo, 
postoje pozitivne ocene međunarodnog 
faktora. Da li se Vi slažete sa ovom 
ocenom?

Kako ocenjujete tok izgradnje 
mehanizma bezbednosti države Kosova, 
koji proizilaze iz Ahtisarijevog paketa?

Prema organizaciji Freedom House,  
Kosovo je avansirano od jedne  „ne 
slobodne“ zemlje u „delimično 
slobodnu“ zemlju. Koji je značaj  toga 
za državu Kosovo?

Visoki međunarodni zvaničnici su rekli 
da Kosovo nije ugroženo spolja. Koje je 
vaše mišljenje?

uloga Skupštine u 
odnosu na pitanje 
bezbednosti

Izgradnja kapaciteta 
bezbednosti

izmene zakona i ubrzano se upućuje 
na drugo razmatranje. Drugo pravilo, 
za koje smo ja i Sabri Hamiti  imali 
primedbe, je da svaki zakon prođe kroz 
komisiju za ljudska prava, ravnopravnost 
polova, nestala lica ( sa obrazloženjem 
da se svaki zakon  odnosi na ljudska 
prava). Ovo je preporuka Evropske 
komisije, ali  mi smo rezervisani, jer 
kroz ovu Komisiju , koja ima ulogu 
stalne i značajne komisije u Skupštini 
Kosova, bi trebalo da prolaze svi zakoni, 
može uticati na odugovlačenje usvajanja 
ili razmatranja zakona. 

Eksperti za izradu zakona i stvaranje 
dovoljno prostora za poslanike 
i administraciju Skupštine su 
prevashodne potrebe za Skupštinu.  
Da li će tokom ove godine postojati 
pozitivna kretanja u tom pravcu?

Mislim da izgradnja zgrada za 
ministarstva i Vladu i  udaljavanje 
ministarstava koja su zauzela prostorije 
Skupštine, kao i Ureda  predsednika 
Kosova, stvara dovoljno prostora za 
Skupštinu. Ako ova ministarstva napuste 
zgradu Skupštine, imaćemo dovoljno 
prostora. U jednom aneksu prvog sprata 
Skupštine nalazi se Ured predsednika 
Kosova,  jedan aneks koristi Ministarstvo 
transporta, jedan Ministarstvo pravde i 
jedan aneks međunarodni faktor. Treba 
se više zalagati u ovom pravcu kao što 
je slučaj  izgradnje Vile Grmija, za koju 
sam se zalagao da se završe poslovi, a ako 
postoje zakonska kršenja da se s tim bavi 
sud. Tako da bi se , udaljavanjem ovih 
vladinih kapaciteta i  ureda predsednika, 
stvorio dovoljan prostor za Skupštinu.

Bezbednost u opštem aspektu za Kosovu 
je dobra. Mi smo imali ugrožavanje 
granica, nakon proglašenja nezavisnosti. 
Imali smo spaljivanje dve granične 
tačke. Ulaz jedan i 31, nakon proglašenja 
nezavisnosti. Ovom prilikom imali smo 
sporu reakciju domaćih i međunarodnih 
institucija. Ali, u ukupnom aspektu, 

Parlamentarni nadzor, ni jednu 
drugu ulogu nema Skupština. Znači 
parlamentarni nadzor segmenta koji 
kontrolišu i  staraju se za bezbednost 
na Kosovu. Ovaj nadzor se odnosi na 
primenu zakona i kršenje prava građana 
Kosova. Mehanizmi bezbednosti (koji 
mogu da budu represivni mehanizmi),  
da ne pređu zakonske nadležnosti i kako 
se ne bi kršila prava građana, ovu ulogu 
mora da ima Skupština. Parlamentarnu 
nadzornu ulogu ovih segmenta. 

Bez obzira što sam opozicija, mora se 
prihvatiti činjenica da su sporo izgrađeni. 
Imali smo neostvarivanje nadležnosti  
koje su imale Vlada i Predsedništvo. 
Osnivanje Kosovske agencije za 
inteligenciju,  je bilo ograničeno i 
predsednik i premijer imenuju direktora 
ove agencije, sa zakašnjenjem od 1 
godine. Ipak izgradnja se nastavlja, ali 
dinamika izgradnje nije u skladu sa 
zakonom,  jer zakon definiše dinamiku 
i vreme izgradnje ovih mehanizma.  
Znači,  dinamika je veoma spora. Sa 
visokim imenovanjima u SBK, su 
prevaziđene i ustavne a i zakonske 
nadležnosti, ali one se  ipak  grade.

Sa dolaskom KFOR-a na Kosovo 
i potpisivanjem Kumanovskog 
sporazuma, i sa gubicima koje je 
pretrpela Srbija od snaga OVK i NATO,  
postalo je jasno da Kosovo neće biti 
ugroženo u fizičkom aspektu. 
Ali  država nije ugrožena samo kada se 
vide tenkovi i strani avioni na njenoj 
teritoriji. Postoje  druge forme i metode 
koje se upotrebljavaju, ne za fizičku 
ugroženost ( u ovom slučaju Kosova) 
već da bi otežali put razvoja i  napretka. 
U vezi ovih savršenih metoda, Kosovo 
je ugroženo u tim segmentima od Srbije. 
I kada budemo pristupili u EU, zajedno 
sa Srbijom kao dve nezavisne države, 
Kosovo mora da povećava kapacitete, 
da bi osiguralo zemlju od ovih uticaja.

Intervistirao:  Ismet Mahmuti            

kada se analiziraju faktori koji utiču na 
procenu bezbednosti, od saobraćajnih 
udesa pa do slučajeva teškog kriminala,  
mislim da je taj broj vidno opao. Imali 
smo nekoliko teških slučajeva  po 
bezbednost Kosova, kao što je krađa u 
odelenju za dokaze unutar policije,  što 
je veoma zabrinjavajuće. Bezbednost u 
parametrima po kojim se gradi procena 
bezbednosti su u padu, ali treba da nas 
zabrinjavaju događaji sa kojim treba da 
se pozabavimo. 

Vi ste dobar poznavalac oblasti 
bezbednosti. Da li možete da nam kažete 
koja je uloga Skupštine u odnosu na 
bezbednost na Kosovu?

Ovo je organizacija koja ocenjuje 
bezbednost u svim državama sveta. Za 
nas je značajno da je ovo avansranje 
najviše išlo na ruku međunarodnog 
faktoru (njihovim misijama). Jer 
prema statusu „neslobodan“ osoblje 
dobija dodatak za ugroženost misije. 
Međunarodni faktor na Kosovu nikad 
nije bio ugrožen, ni UNMIK, KFOR ni 
EULEX, znači nisu imali ugroženost 
koju su imali u Avganistanu ili u durgim 
zemljama, ali dodatak su dobijali kao 
u drugim zemljama.  Ovo je dobro 
da države koje se nalaze u procesu 
priznavanja i jedan argument u našim 
rukama za lobiranje za priznavanje. Zato 
možemo reći da se Kosovo avansira 
nakon proglašenja nezavisnosti. Ovu 
činjenicu mi  trebamo   iskoristiti, jer 
Kosovo ne degradira već avansira svoju 
i  bezbednost  regiona.

              Mart
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hoću biti iskren

Lutfi Haziri, Predsednik Parlamentarne Grupe 
Demokratskog saveza Kosova

Obratiti se svom 
narodu u godišnjici kao 
što je ova,  kad imaš  
pred sobom njegovo 
poverenje i obavezu 
da mu služiš,  stvarno 
je veliko zadovoljstvo 
i obaveza  za mene što 
u ime  parlamentarne 
grupe demokratske 
partije Kosova mogu 
čestitati praznik 
nezavisnosti.
Ovom prilikom  stvarno 
hoću biti iskren.
Naravno da je ovaj 

Imam  veliko zadovoljstvo što 
mogu da se obratim čitaocima 
i svim građanima Republike 
Kosova, na pragu  obeležavanja 
dve godišnjice proglašenja 
nezavisnosti. Ovom prilikom 
hoću da čestitam  narodu Kosova 
na ogromnim dostignućima  kao 
i  pokazanom parnterstvu tokom 
ovog procesa.
Dve godine nakon proglašenja 

Kosova kao  nezavisne i suverene države, učinili smo  
značajne korake za podizanje demokratskih i stabilnih 
institucija i posvedočili smo da naša država snažno pomaže 
mir i stabilnost u regionu. Pre dve godine realizovan je najveći 
projekat  koji su  imale za cilj mnogobrojne  generacije, 
projekat koji danas simbolizuju imenama najvećih heroja 
Kosova a posebno dr Ibrahim Rrugova,  duhovni i politički 
lider nezavisnosti. Politika  naše zemlje je politika mira. Mi 
radimo svakog dana da Kosovo postane deo evroatlanskih 
procesa. Integracija i  ujedinjenje sa Evropskom unijom 
i  NATO- om ostaje osnovno opredeljenje za budućnost 
najmlađe države u svetu. 
Do sada našu zemlju je  priznalo 65 država, i od  prethodne 
godine otpravnici poslova Republike Kosova su smešteni 
u  mnogobrojnim državama, a to najbolje svedoči o našim 
dobrim  odnosima sa svim zemljama, kao i sa Sjedinjenim 
Američkim Državama, Evropskom Unijom i drugim 
zemljama sa svih  strana  sveta.
Apsolutno je za  institucije Republike Kosova da je suverenitet  
nepovratna stvar i da mi radimo za integraciju svih zajednica  
u  institucije i kosovsko društvo. Kosovo se promenilo u 
ove dve godine ,imajući u vidu postignute  rezultate u svim 
pravnim oblastima gde je naš uspeh tesno povezan  i sa 
funkcionisanjem pravne države u svim njenim segmentima. 
Stvoreni su povoljni uslovi za  investicije stranog kapitala  
na Kosovu, osigurana je jedna održiva  sredina za biznis, 
obrazovanje i socijalno zbrinjavanje.
Kao rezultat dvogodišnjeg rada institucije Republike 
Kosova, Kosovo je učlanjeno u Međunarodni monetarni 
fond i u Svetsku bankui. Nadam se da  ćemo  taj put slediti   i 
ubrzo  ćemo biti učlanjeni i u  drugim  organizacijama,  koje 
su  dobrobitne za sve građane Republike Kosova.
U drugoj godišnjici nezavisnosti Kosova, kao predsednik PG 
– LDK-a pozdravljam sa optimizmom  dosadašnja dostignuća 
nove države, pozivajući sve građane nezavisne Republike  
Kosova da zajednički  rade na  postizanju naših objektiva 
kako bi Kosovo stvorilo državu sa najdemokratičnijim 
institucijama, prosperitertnu državu  za  obezbeđivanje 
punog  socijalnog staranja za sve građane naše zemlje. 

Ram Buja Predsednik Parlamentarne Grupe 
Demokratske partije Kosova

praznik  koji vraća mišljenje  na dve prethodne godine, na 
najznačajnije  događaje  ili najpoznatije slučajeve  koji su 
podržali Kosovo. U naporima za ostvarivanje naših obaveza i 
ciljeva, u odnosima sa samim sobom, proglasili smo  Kosovo 
nezavisnom i suverenom državom, stvorili smo i usvojili naš 
ustav sa našim saveznicima i prijateljskim zemljama kao i 
međunarodnim organizacijama,  s kojima razvijamo tesnu  i 
veoma prijateljsku saradnju,  postali smo članice  dve najsnažnije 
svetske institucije,  Svetske banke i MMF-a. Takođe imamo  
snažnu vezu sa  SAD-om, NAT-om i Evropskom unijom.
Osećam se ponosnim  što  je Kosovo ,iako jedna nova država, 
postalo deo najznačajnijih politika,  stabilizacije,  bezbednosti i 
integracije u zapadnom Balkanu. Verujemo i  ubeđeni smo  da  
započet put služi  našoj budućnosti u evropskoj zajednici.
Mi moramo biti svesni da se ništa ne poklanja, sve se zaslužuje 
i dobija dostojanstveno. Stoga, mi ocenjujemo  da ispunjavamo 
sve zahteve koje pružaju  sve prijateljske zemlje i ugledne 
evropske i međunarodne  organizacije  .
Ostvarili smo trinaest  svečanih sednica za ove dve godine, gde 
smo pozvali  najpoznatije ličnosti u svetskoj politici, koje ovom 
prilikom želim da  pozdravim i da im zahvalim : Hvala za sve.  
Ovom prilikom, zahvaljujem   i svim  velikim ličnostima, svim 
prijateljskim zemljama koje su bile uz nas, svim  državama koje 
su priznale naš nov status, kao nezavisnu i suverenu državu i 
svima onima koji   su nas visoko  vrednovali. Pozdravljam sve 
međunarodne i evropske institucije koje svakog dana rade sa 
nama na konsolidaciji Kosova.
Ovom prilikom  hoću pozdraviti sve  porodice  palih boraca 
koji su pali  za današnji dan, sve one porodice koje su izgubile 
svoje najmilije i sve građane Kosova koji su na različite načine 
dali svoj doprinos. Garantujem  svima onima čiji su napori  
prolivena krv   naša obaveza za realizaciju svega onoga što su 
oni  sanjali  i želeli. 
Srećan vam dan nezavisnosti!
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Kosovo pred sobom ima 
mnogobrojne izazove

Istorijska odluka koja 
traži požrtvovanost i   
odgovornost.  

Polazeći od političkog 
aspekta, u  zadnje ove dve 
godine Kosovo je  mnogo 
unapredovalo. U poređenju  
sa onim što je bilo i šta je 
sada,  Kosovo je steklo 
nezavisnost, koja je  dovela 
do  priznavanja takoreći 
od jedne trećne  OUN-a. 
Postalo je članica  MMF i 
Svetske banke .Naravno, 
kao jedna nova država ima 
poteškoća u postizanju  
značajnih  uspeha.

Proglašenje nezavisnosti Kosova 
je najviši istorijski čin u 100 
godina, ali i ispravna odluka 
koja se reflektuje na volju naroda 
koja je došla kao rezultat rada i 
požrtvovanja mnogo generacija. 
Ne smemo  zaboraviti da za ovu 
slobodu koju imamo sada, mnogo 
različitih generacija i društvenih 
struktura kao što su učitelji, radnici, 
akademici i borci za slobodu  dali  

Ibrahim Makolli , Predsednik Parlamentarne 
Grupe Alijansa Novo Kosovo

Ahmet Isufi  o  Parlamentarnoj Grupi  AAK

Ako krenemo od puta  na koji se  orijentisalo Kosovo,videćemo 
da je ono  veoma slabo razvijena zemlja.  Ovde  se radi o  
evropskim i međunarodnim institucijama.
Teritorijalni izazov Kosova je jedan od  gorućih problema, 
budući da deo stanovništva  ne priznaje novu realnost, ovde 
se radi o  situaciji na  severu Mitrovice, ili u paralelnim 
srpskim institucijama, u opštinama sa samo srpskim ili 
mešovitim stanovništvom.  Takođe i neobuhvatanje u proces 
liberalizacije viza otežava ionako krhku  situaciju  stvorenu 
na Kosovu.
I u privrednom razvoju   situacija je vrlo otežana   zbog 
mnogobrojnih očekivanih razloga. Kao nova  zemlja bez 
iskustva o pravnoj infrastrukturi i mnogobrojnim  posledicama 
nasleđenim  iz prošlosti,  Kosovo ima mnogobrojne poteškoće 
za integraciju. Mi smo aktuelno  jedno potrošačko društvo i 
veoma je teško da se  integrišemo ili da  pristupimo tržištu sa 
našim proizvodima ,budući da se traže  visoki standardi ,koje 
mi ,naravno , ne posedujemo.
Drugi izazov za naše institucije je  i sprovođenje zakona   u 
zemlji, koja ima mnogobrojne probleme, što  zahteva  pun 
preobražaj naših pravosudnih institucija, sudova i tužilaštava. 
Imamo  stvorene deficite u broju pravnika i njihovom iskustvu 
u upoznavanju i sprovođenju novog zakonodavstva.  Novi 
ustav i ogroman broj  novih  zapadnih zakona  nema neko 
nasledstvo i to dovodi do velike  kontradiktornosti. Stoga je 
neophodan  požrtvovan rad.
Ovom prilikom ,u ime parlamentarne grupe Alijansa 
Novo Kosovo, čestitam  svim građanima Kosova  dan 
oslobođenja.

su  sve od sebe da bismo imali ovu odluku koja, sada više nego 
ikada, zahteva požrtvovanje i istorijsku odgovornost. 
Proglašenje nezavisnosti je rezultiralo sa visokim očekivanjima 
građana zemlje smatrajući da će odgovornosti konačno preći na 
domaće institucije i Vladu Kosova i da će ekonomski i socijalni 
razvoj biti primarna agenda. Ipak i nakon dve godine,  30% 
teritorije Kosova nije u našoj administraciji, Vladavina zakona, 
istinska borba protiv negativnih pojava kao što su: korupcija i 
organizovani kriminal, ekonomski razvoj i dobrobit građana, 
nastavljaju da budu ozbiljne prepreke u razvoju i integraciji 
Kosova u EU i NATO. Danas,  dve godine iza, Kosovo nema 
tačnu agendu za razvoj i dobrobit zemlje. 
Više nego ikada, domaće institucije moraju biti odlučne da 
postupaju za neutralizaciju svih skeptičnih glasova koji nastoje 
da sprečavaju istorijsku odluku. Kosovo je proglašeno suverenom 
državom. Mora da se izgradi i razvija na načelima dobre vladavine 
i  istrajnosti sa političkog, ekonomskog i međunarodnog aspekta. 
U više intervjua pre proglašenja nezavisnosti, ja sam istakao da 
će proglašenje nezavisnosti Kosova  doprineti stabilizaciji u 
regiji i  doprinosu  pozitivnom generisanu trendova na Balkanu 
u procesu evropskih integracija  i danas sam ubeđen da je ova 
konstatacija ispravna.
Ipak, kao predstavnik naroda u Skupštini i kao politička elita 
uošte  imamo obavezu da stvaramo mogućnosti mladim 
Evropljanima Kosova da se uključe u političke i odlučujuće 
procese u zemlji. Veoma je neophodno da mlada generacija  ima 
sposobnosti i kapacitete da ulazi u funkciju kosovske agende za 
integraciju i razvoj. 
Sada , sa dokazanim  i novim vrednostima i iskrenim ljudima, 
možemo dati pravac nacionalnog i razvojnog interesa naše 
zemlje. 

Čestitam dvogodišnjicu nezavisnosti celom narodu Kosova. 
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18

deo smo jedne celine
Xhezair Murati Predsednik Parlamentarne Grupe 7+

Lulzim Zeneli
Predsednik Parlamentarne grupe LDD

Kao parlamentarna grupa 
uključeni smo  i integrisani 
kao deo  jedne celine. Mi 
smo imali intenzivno učešće, 
kao parlamentarna grupa, u 
pripremi  svečane sednice 
nezavisnosti. Radili smo takođe 
i na usvajanju dokumenata 
Ahtisaarija koja su  baza  
na koju se  zasnivaju naša 
integracija i razvoj Kosova. 
Takođe radili smo  kao sastavni 
deo radne grupe  na  usvajanju 

Obično čovek, na bilo kojem 
položaju da se nalazi, srećan je 
kad sumira rezultate prethodne 
godine, u slučajevima kad 
možemo smatrati da je bila 
uspešna godina. Međutim, 
svako od nas ne može se 
osećati dobro, kada čini 
balans ukupnih ocena za 
Kosovo  2009.godine. Prva 
rečenica koja ti padne na um 
je: Prođe još jedna godina. 

U 2009.godini Kosovo se karakteriše sa sveobuhvatnim 
razvojem, ali ne pozitivnim i korisnim. Nastavak trenda 
lošeg upravljanja i institucionalnog degradiranja utiče 
da Kosovo provede 2009.godinu bez većeg optimizma.  
Građani Kosova danas ulažu manje nade u odnosu na 
protekle godine, stepen njihovog poverenja u institucije 
zemlje i politiku u celini beleži veliki pad. Ako se doda i 
postojanje široke mreže korupcije i manipulacija na svom 
nivoima. Kosovo je tokom 2009.godine imalo rovitu 
stabilnost, sa otežanom socijalnom situacijom, koja je  
danas dovoljan potencijal za izbijanje nezadovoljstva i 
socijalnih nemira. Na Kosovu tokom 2009.godine ukupni 
ekonomski razvoj beleži pad, takođe imamo i pad stranih 
investicija do dvadeset posto u odnosu na prethodne 
godine, a sve to može se definisati samo sa jednom reči: 
regres. 
Nijedan od izveštaja i  procena značajnih međunarodnih 
institucija za 2009.godinu nije bio povoljan za Kosovo, 
u nijednoj oblasti. Sistem pravosuđa je neefikasan, 
nefunkcionalan, politizovanost nezavisnih institucija, 
direktno mešanje politike u slobodne medije, napori za 
šantažiranje i otvorene konflikte interesa, ne sprovođenje 
Ustava i zakonitosti su samo neke činjenice „uspeha 
Kosova 2009.godine“, koje ne navodimo samo mi, već su 
ih naveli i drugi pre nas. 
Građani Kosova su ponovo ostali izolovani i ograničeni u 
svom pravu da se slobodno kreću u zemljama Evropske 
unije. Kosovo je, i prošle godine a izgleda i ove, bilo i 
ostalo „slepo crevo“ Jugoistočne Evrope, gubeći na ovaj 
način šansu i mogućnost da budu u vremenu i momentu za 
učešće u procesu pristupanja  u Evropsku uniju.  Građani 
Kosova, i prošle i ove godine pate od istih posledica, a 
to znači građani zemlje “bez perspektive“. Nedostatak 

perspektive koju danas građani vide svakog dana nije 
rezultat volje ili želje građana, već posledica loše politike 
upravljanja, politika koja je postavila svoje lične, grupne i 
partijske  interese iznad državnih interesa. 
Mi , danas na početku godine, dok je još uvek sveže 
sećanje na godinu koja je ostala za nama, ne ostaje nam 
ništa drugo, osim da poželimo da se 2009.godina nikad ne 
vrati, da se nadamo da se nikad neće ponoviti 2009.godina  
i sa nadom da će ova godina biti uspešna za Kosovo i 
njegove građane. 

i Ustava.
Na ovim osnovama smatram da  zajednice  pronalaze  sebe u 
dobroj integraciji  kao građani Kosova.  Realizovani su dobar 
deo  sloboda i prava  ove zajednica. Ipak postaje poteškoće 
u realizaciji pojedinih prava za koja  se mi borimo i na  
pragu  smo postizanja. Radi se o procesu  decentralizacije 
institucija, i izgradnji pojedinih opština u sastavu uglavnom  
Bošnjaka.
Takođe i obrazovanje i upotreba   bosanskog jezika u školama  
je jedna od naših objektiva za  ostvarivanje.  Otvaranje 
Univerziteta u Prizrenu stvorilo bi dobru povoljnu klimu i 
za nas, budući da  dobar deo  bošnjačke i  turske zajednice 
živi tamo idr.
Zaposlenost je glavni problem  i preduslov postavljen od nas, 
kao mogućnost za sprečavanje i zaustavljanje  emigracije  
našeg stanovništva sa Kosova.

Srećan  Dan nezavisnosti svim građanima Kosova.t
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Razmatranje legalnosti proglašenja nezavisnosti Kosova na Međunarodnom sudu pravde

MSP neće vratiti proces nazad   
Eksperti Ustavnog i međunarodnog prava ocenjuju da je proces saslušanja u  MSP oko razmatranja legalnosti 
proglašenja nezavisnosti Kosova, prožet zanimljivim  razvojima i sučeljavanjem  argumenata za i protiv. Po 
njima, na kraju  sudije  se mogu više  okupljati oko  jednog opisnog komentara, koji neće imati pravnog efekta. 
Oni isključuju vraćanje procesa nazad

Nakon jednog dugog pregovaračkog procesa o statusu Kosova 
i nakon  iscrpljivanja svih mogućnosti za  pronalaženjem jednog 
kompromisnog rešenja između Prištine i Beograda, početak 2008. 
godine je vodio  na  proglašenju Nezavisnosti Kosova. 

Ovo proglašenje koje je prosleđeno priznanjima  od  najsnažnijih 
država demokratskog sveta,  kao što se i očekivalo, osporavano 
je od strane Srbije. Da bi se ometao  dalji nastavak priznavanja 
nezavisnosti, Srbija je koristila razna sredstva, uključujući i  zahtev 
za  savetodavno mišljenje na Međunarodnom sudu pravde, oko  
legalnosti proglašenja  nezavisnosti  od strane institucije Kosova.  
Nakon izglasavanja u  Generalnoj skupštini OUN-a,  Sud je počeo 
proces. 1. decembra 2009. godine počele su  sednice saslušanja 
iznošenjem stavova stranaka, Prištine i Beograda,  zajedno sa  
njihovim  braniocima. Za devet dana, 27 država  su  iznele njihove 
stavove,  14 u prilog nezavisnosti Kosova,  12 protiv toga,  dok je  
jedna  imala  izbalansirani stav. 

Devet dana  MSP-a

Prvog dana, predstavnici Kosova i oni iz Srbije,  izneli su  suprotne 
stavove oko  legitimnosti proglašenja nezavisnosti. Delegacija sa 
Kosova je  deklaraciju o nezavisnosti okvalifikovala  u skladu sa 
međunarodnim pravom,  bazirajući se na  princip samoopredeljenja,  
dok  je  srpska delegacija  nazvala ovu deklaraciju nezakonitom,  
bazirajući se na Rezoluciju 1244.  Stav Kosova je  predstavio  i 
branio Ministar spoljnih poslova, Skënder Hyseni, zajedno sa tri 
međunarodna eksperta,  Majkell Vud, Daniel Myller i Shon Marfi.  
S druge strane,  delegaciju Srbije je predvodio ambasador ove 
zemlje u Francuskoj, Dušan Bataković.
Sednice saslušanja su nastavljene devet dana za redom, 
nastupanjem raznih država. Legitimitet i zakonitost proglašenja 
nezavisnosti Kosova podržale su: Albanija, Sjedinjene Američke 
Države, Nemačka, Velika Britanija, Francuska, Saudijska Arabija, 
Australija, Bugarska, Hrvatska, Danska,  Holandija, Norveška, 
Finska i Jordan.
S druge strane, stav Srbije: Rusija, Kina, Španija, Brazil, Argentina, 
Azerbejdžan, Belorusija, Bolivija, Rumunska, Kipar, Venecuela i 

jedna dobra prilika međunarodnog menadžiranja jedne krize koja 
je  eskalirala na stepenu rata.
On kaže da Međunarodni sud pravde ima dovoljno dokaza da daje 
jedno pozitivno mišljenje, po kojem  je proglašenje nezavisnosti 
Kosova bio  jedan koordinirani korak, koji nije u suprotnosti sa  
međunarodnim pravom. Jer, po njemu, nezavisnost Kosova ne 
predstavlja čin razmeštanja granica ili neki primer teritorijalne 
secesije, pošto je Kosovo, od završetka Drugog svetskog rata, 
imalo ove  administrativne granice.   
Ono je, na njihovoj osnovi deklarisalo nezavisnost, kao legitiman 
čin njegovog naroda i  konačan čin rešavanja celokupne krize koja 
je  sledila na ovom delu Balkana, kao rezultat raspadanja bivše 
Jugoslavije i ratova koje je Srbija vodila. Imajući to u vidu, prof. 
Bajrami kaže da će  MSP imati u vidu faktičku realnost, i  ta realnost 
je  da je Kosovo već država međunarodno priznata od 65 država, 
i  države koje su ga priznavale su glavni subjekti međunarodnog 
prava. 
„Međunarodno pravo nije statično, dakle nije iz vremena Hladnog 
rata, nego je međunarodno pravo jednog novog svetskog poretka,  
čije su univerzalne vrednosti ljudska prava i sloboda svake nacije. 
Na osnovu ovih principa,  Kosovo je bilo jedan pozitivan primer i 
deklarisanje slučaja  Kosova kao jedan sui-generis slučaj, bila je 
jedna  dobra strategija da bi  sprečavali eventualne presedani, koji 
nemaju veze sa slučajem Kosova“, kaže Bajrami. Po njemu, slučaj 
Kosova je i  primer samoopredeljenja, i raspadanja jedne države, 
takođe i  uspešan primer rešavanja albansko – srpskog konflikta, na 
osnovu  teritorijalnog konflikta.
Eksperta Arsim Bajrami ističe da je sam uspeh koji je  postigla 
Republika Kosova, bivajući faktor stabilnosti u regionu,  najbolje 
pokazao da je bilo najoptimalnije moguće rešenje. Sve ove faktore 
će,  kaže on,  uzimati u obzir Međunarodni sud pravde,  koji će, 
prema Bajrami, dati  jedno  neutralno mišljenje, koje će zatvarati 
legalan aspekat osporavanja nezavisnosti od strane Srbije i biće 
jedan dalji podstrek procesa  priznavanja nezavisnosti Kosova.
 

Uticaj procesa na priznavanju nezavisnosti

Eksperta međunarodnog prava, Afrim Hoti, kaže da je proces  pred 
Vijetnam. 

Zadnji napori 
Beograda

Eksperta Ustavnog 
prava, Arsim Bajrami, 
vidi ovaj proces 
kao  zadnji napor 
beogradskog režima da 
ometa napredak države 
Kosova i da dovodi do 
zakašnjenja procesa  
m e đ u n a r o d n o g 
priznavanja. Po 
njemu, u zakonskom i ustavnom pogledu, ovo je jedan izgubljeni 
proces za Srbiju, jer sva  legalna međunarodna i politička 
dokumenta argumentuju opravdanost proglašenja nezavisnosti 
Kosova. Bajrami kaže da je proglašenje  nezavisnosti bio logičan 
čin okončanja jednog dugog procesa rešavanja statusa Kosova i 

Međunarodnim sudom bila 
jedna od prepreka u nizu 
učinjena od Srbije na putu  
izgradnje državnosti Kosova 
i ovaj proces,  mada ne bez 
komplikacija,  čini se da neće 
imati ozbiljnih implikacija 
na putu Kosova. On kaže da 
proces saslušanja na Sudu je  
prožet od zanimljivih razvoja 
i sučeljavanja argumenata za 
i protiv legalnosti proglašenja 
nezavisnosti.  Hoti se 
izražava impresioniranim 

argumentima pro nezavisnosti,  posebno od nekih država,  mada po 
njemu, i pripreme i nastup Kosova  zaslužuju pohvalu i poštovanje. 
Argumenti protiv su  bili poznati  i više kao  konstrukcije 
okvalifikovane  praznim i fiktivnim za  savremene razvoje  
međunarodnog prava, naglašava on.
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Govoreći o  ciljevima koje je Srbija htela da postiže iniciranjem 
ovog procesa, Afrim Hoti kaže  da je ispravna ocena činjenica 
da je Srbija imala za cilj osporavanje  priznanja, pa i  njihovog 
ometanja, kao što je  ispravan zaključak da je taj cilj do jedne 
mere i ostvaren. On kaže  da je  prošla godina  bila prožeta jednim 
simboličnim brojem priznavanja. Po njemu, sadašnji vremenski 
period je period dokazivanja Kosova pred  međunarodnom 
zajednicom. „Kada  spominjem reč dokazivanje, podrazumevam 
činjenicu da Kosovo treba da  argumentuje pred svetom da  je 
njegovo rađanje realnost i da se  ova realnost ne može ignorisati. 
To je  najteži period Kosova da bi obezbedilo  priznanja u ovim 
okolnostima,  jer već sada tražimo priznanja od zemalja koje,  ili 
nemaju neki interes da donose jednu takvu odluku, ili za donošenje  
ove odluke imaju određenih dilema. I, proces pred MSP služi kao 
argument ili opravdanje za odlaganjem ili izbegavanjem donošenja 
odluke o priznavanju“, ističe Hoti.

Intensifikacija priznanja

I Arsim Bajrami naglašava da treba priznati činjenicu da je ovaj 
proces na Međunarodnom sudu imao uticaja u ritam priznavanja, 
jer  MSP je produkt Ujedinjenih nacija i države koje su izglasale 
Rezoluciju  kojom se traži savetodavno mišljenje, htele su da  
poštuju ovu međunarodnu instituciju. To se obrazlaže činjenicom 
da su se ustručavale da čine priznavanje nezavisnosti, dok se odvija 
proces u MSP, i pored činjenice da je Kosovo imalo priznanja, čak 
i veoma značajnih, kao što su ona iz susednih zemalja.
Međutim, Bajrami kaže  da će  okončavanje ovog procesa koje 
će se učiniti tokom ovog leta, biti zadnji srpski adut. On kaže da 
očekuje da bude  jedne intensifikacije priznavanja i da će Kosovo 
imati dovoljan broj priznavanja, da bi procesiralo zahtev, možda 
ove jeseni, o razmatranju mogućnosti za njegovo učlanjivanje u 
Ujedinjenim nacijama. „Nakon  ovog zahteva, sigurno da bi mnoge 
države, takozvane legalisti, mogle da  počinju sa procedurom 
priznavanja nezavisnosti Kosova. Najbolje bi bilo da se to dešava 
sa ovim pet državama Evropske unije“, kaže Bajrami.

Kakv će stav o nezavisnosti imati  Sud? 

“Mislim da  treba isključiti negativno mišljenje od strane Suda, jer 

bi to bilo u suprotnosti sa kompletnim novim svetskim poretkom 
i kompletnim modernim međunarodnim pravom. Ne zaboravimo 
da je ovaj sud kreacija Ujedinjenih nacija, dok sve države koje 
su priznavale nezavisnost Kosova, su članice,  a neke i osnivači 
ove organizacije“, kaže ustavni eksperta, Arsim Bajrami. Po 
njemu, da bi se  stvorilo jedno legalno jedinstvo, sudije se mogu 
najviše okupiti oko  jednog opisnog komentara,  pri čemu će oni 
konstatovati  da je  nezavisnost Kosova proglašena i da je priznata. 
Bajrami predviđa da se u njemu spominje i proces Rambujea, 
koji je nasleđen NATO bombardovanjima, bez mandata Saveta 
bezbednosti.
„Mislim da  će konačno dati  jedan zaključak, gde će se kazati 
da je  ovo jedan poseban primer i da će ostaviti državama da 
pojedinačno  prosuđuju da li treba priznavati ili ne. Mislim da  će 
ovo biti opcija, ili neće uopšte biti komentara. Odluka neće biti 
rigidna, dakle neće biti  čvrsta i kodifikovana, nego će biti  jedan 
uopšteni komentar u kojem će oni konstatovati zaključke odbrane 
delegacije Kosova,  koji su snažni, suprotstavljanja Beograda, i 
na kraju će doneti nekoliko zaključaka, čime će okončati mandat 
preuzet od strane Generalne skupštine“, kaže Arsim Bajrami, 
isključujući bilo kakvu mogućnost  ponovnog povratka procesa 
nazad.

Mišljenje MSP, bez pravnog efekta

“Bilo bi spekulativno da se prejudicira odluka Međunarodnog 
suda, ali, imajući u vidu  prirodu srpskog zahteva i format procesa 
na ovom sudu, veoma sam ubeđen da  će mišljenje, dato od 
strane suda, biti sveobuhvatno i takvo da će reflektirati  pozicije i 
argumente deklarisane za i protiv“, ističe sa njegove strane Afrim 
Hoti. On se izražava da mišljenje neće  biti prožimano apsolutnim 
izrazima. Po njemu, sasvim je jasno da takvo mišljenje neće imati 
nekog pravnog efekta,  mada se dokazuje da su svi njegovi efekti  
politički u aktuelnom trenutku i da će nastaviti da budu takve 
prirode sa još većim ritmom i nakon objavljivanja istog. 
Panel Međunarodna suda pravde,  sastavljen od 15 sudija, koji 
dolaze iz zemalja koje su priznavale nezavisnost Kosova i iz 
zemalja koje i dalje odbijaju da ga priznaju, predviđa se da izlazi 
sa  njegovim stavom  nakon par meseci.

                                                                               Musli Krasniqi
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Flora Brovina     

Više ravnopravnosti i odgovornosti 
Neformalna grupa poslanica Skupštine Kosova, 
u funkciji jačanja uloge žene, radila je i postavila 
zahtev za amandamentiranje  Zakona o opštim 
izborima u Republici Kosovo.
Poslanice, na početku su sebe videli u 
neravnopravnom položaju, i to su izražavale. 
One misle, da glasanje o političkom subjektu i 
samo za jednog kandidata, nije šansa za ženu. Na 
taj način se marginalizira uloga žene u politici i 
u odlučivanju, i da se favorizuje uloga partijskog 
lidera  i jednog kandidata koji je, obično, 
muškarac. One zahtevaju  da bude  osigurana 
kvota, kako je predviđeno i Zakonom, ali, sa druge 
strane, i kvalitet zastupanja, realna konkurencija 
i preduzimanje odgovornosti prema glasačima. 
Predlog za dopunu člana 110. stav 4, gde da se 
umesto glasa za jednog kandidata, da se glasa 
za 6. (šest), je  šansa za ženu, ali će omogućiti i 
jednu dodatnu odgovornost za nju kao poslanice. 
Ovakva izmena izražava svest žena u politici,  
da bi konkurisala i da bude izabrana glasom, 
a ne da ulazi samo na  osnovu zagarantovane 
kvote.Grupa parlamentarnih žena je sačekala 
zakonski rok da bi inicirala proceduru za izmenu 
i dopunu tog Zakona, a to je šest meseci nakon 
potpisivanja Zakona od strane Predsednika 
Republike Kosovo.
Organizovani su nekoliko sastanaka i rasprava u 
toj temi, jedan sastanak je održan u Djakovici, 
sa ženama i civilnim društvom, još jedan drugi u 
Gnjilanima, gde je ideja naišla na punu podršku. 
Organizovan je i okrugli sto za javnu raspravu, 
gde su učestvovali i predsednici parlamentarnih 
grupa, predstavnici stranih kancelarija u Prištini, 
predstavnici organizacija koja podržavaju rad  

Skupštine, i  predstavnici civilnog društva, gde 
se opširno govorilo o tome zašto treba izvršiti 
takvu izmenu u Zakonu o izborima.
Izborni zakon pripada zakonima iz „Ahtisarijevog 
Paketa“, i da zakone iz tog „Paketa“ je vrlo 
teško izmeniti i dopuniti,  ali predložena izmena 
samo će dopuniti pomenuti Zakon, kroz jačanje 
uloge žena u politici i u odlučivanju, rekla je, 
osim ostalog, na okruglom stolu, održanom 
maja meseca 2009.godine, organizovanog  od 
strane Grupe žena poslanica. Žene poslanice 
su bile jedinstvene u svom zahtevu i zatražile 
su podršku od civilnog društva, žena u politici, 
žena izabranih u opštinskim skupštinama. Pored 
toga, one su preduzele i snažno lobiranje kod 
svojih kolega poslanika, tražeći od njih podršku, 
pojedinačno, bez partijskih  razlika i nacionalne 
pripadnosti. Tom zahtevu su se pridružili 83. 
poslanika, svojim potpisima, i pored toga da za 
iniciranje jedne procedure dovoljni su samo šest 
potpisa. Cilj prikupljanja potpisa bilo je da bi 
se realno osigurale  u podršci ideje koja ne važi 
samo za žene nego za sve. 
Skoro održani lokalni izbori dali su još više 
opravdanosti takvom zahtevu, jer većina 
žena ulaze u  opštinskim skupštinama samo 
zahvaljujući kvoti, i sa jednim brojem glasova, 
često puta, smešnim.
Poslanice će lobirati  i insistirati argumentovano, 
kako bi imale uspeha u amandamentiranju Zakona 
o izborima, i da njihov zahtev predugo čeka da 
bi se razmatrao u Skupštini, ali, one su sigurne 
da će ova izmena sa predloženim amandmanom, 
će se dogoditi na jednoj od narednih sednica 
Skupštine Kosova.
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Grupa žena poslanica organizovala je ceremoniju prilikom dodeljivanja priznanja za 

najuspešnije žene 2009. godine  

Priznanja je dobilo 16 zena i 
institucija, a zahvalnice su njih dve 
Ovu ceremoniju je pozdravio i predsednik Skupštine Republike Kosova, dr. Jakup 
Krasniqi, koji je rekao da je stvorena realnost na Kosovu plod i doprinosa žene u toku 
čitave istorije

Ceremonija prilikom dodeljivanja priznanja za najuspešnije žene 2009. godine

Neformalna grupa žena – poslanica Skupštine 
Kosova, podržana od OSCE-a i NDI-a, organizovala 
je danas jednu ceremoniju u prostorijama 
Skupštine, u znak priznanja za žene koje su dale 
poseban doprinos unapređivanju položaja žene 
u kosovskom društvu. Ovoj svečanosti, kojoj je 
predsedavala Flora Brovina, predsednica borda, 
prisustvovao je i predsednik Skupštine Kosova, dr. 
Jakup Krasniqi. 
Otvarajući ovu ceremoniju dodeljivanja priznanja 
za najuspešnije žene 2009. godine, Flora Brovina je 
naglasila da se Neformalna grupa žena – poslanica 
sastoji od 37 poslanica svih nacionalnosti. 
Ova grupa je uspela da izgradi međupartijski 
i međunacionalni dijalog, u cilju realizacije 
osnaživanja žene u politici i odlučivanju. U 
nastavku ona je govorila o doprinosu ove grupe 
na monitorisanju i amandamentiranju zakona, kao 
što su: Zakon o ravnopravnosti polova, Zakon o 
kulturnom nasleđu, Zakon o radu, Zakon o zaštiti 
na radu, Zakon o nasilju u porodici i dr. 
Ideja za današnje okupljanje, rekla je Flora 
Brovina, bilo je dodeljivanje priznanja za istaknute 
žene u toku godine, koja je nastala na terenu, tamo 
gde se konkretno vide doprinosi žena. Spisak žena 
koje su zaslužila priznanje bio je veoma dugačak, 
ali nijedna od njih nije zaboravljena. Listu žena i 
institucija koja su dobijala ovo priznanje sačinio 
je Bord žena – poslanica, dok će ova inicijativa 

o dodeljivanju priznanja biti tradicionalna. Flora 
Brovina je rekla da će se neki od predloga uputiti 
i Predsedniku Kosova, kako bi u listi odlikovanih 
od Predsednika, koja je započeta Zvezdom žene – 
Xhevë Krasniqi – Lladrovci, bile i druge žene. 
Ovu ceremoniju je pozdravio i predsednik 
Skupštine Republike Kosova, dr. Jakup Krasniqi, 
koji se ujedno zahvalio Grupi žena – poslanica za 
preduzimanje ove inicijative za ocenjivanje rada 
najuspešnijih žena. Stvorena realnost na Kosovu, 
naglasio je Jakup Krasniqi, plod je i doprinosa 
žene u toku čitave istorije, za vreme rata, kao 
i izgradnje demokratije. U okviru dodeljivanja 
priznanja predsednik Parlamenta Krasniqi je 
dodelio priznanje velikoj umetnici albanske 
scene, Leze Qena i Igballe Rugova (Mreža grupe 
ženaKosova). 
Ostala priznanja najuspešnijim ženama i 
institucijama su dodeljena od strane predsednice 
Brovina i ostalih članica Borda poslanica. 
Priznanja i zahvalnice za 2009. godinu dobile su 
16 žena i razne institucije Kosova i međunarodne 
institucije, odnosno i Majlinda Kelmendi, dobitnica 
titule svetskog šampiona u rvanju, Afërdita Saraçini, 
direktorka RTV 21, Linda Shala, poslovna osoba, 
NVO-i „Medika Kosova“, „Norma“, „Jeta“, „Dera 
e hapur“, „Të vejat e Krushës”, “Jeta – Vita”, kao i 
Milka Koliqi i Myzefa Terziqi. Pohvalnice su, pak, 
pripadale USCE-u i NDI-a.
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Razmatranje Nacrta zakona o kosovskoj dijaspori 

Zakonom – bliže dijaspori
Nacrt zakona o dijaspori je veoma potreban jer stvara neophodni zakonski okvir  za  očuvanje  kulturnog,  
jezičkog i obrazovnog identiteta članova dijaspore i stvara  stalne i održive veze sa institucijama republike 
Kosova

Nacrt zakona o  kosovskoj dijaspori  
je probudio široko interesovanje kod 
poslanika polazeći od činjenice  da se ovim 
zakonom  stvara  osnov  za očuvanje i 
izgradnju jezičkog , kulturnog i obrazovnog 
identiteta pripadnika  dijaspore i njihovu  
povezanost sa institucijama Republike 
Kosova. Zakon će pomoći  u organizovanju 
kosovske dijaspore u različitim  državama 
gde oni žive.
Na prvom razmatranju ovog nacrta zakona 
u Skupštini Kosova sve parlamentarne 
grupe su u načelu podržale Nacrt zakona 
ali bilo je primedbi i sugestija. Agim Veliu, 
govoreći u ime Komisije za obrazovanje, 
nauku, tehnologiju, kulturu, omladinu 
i sport ,je istakao da  su tokom rasprave 
na ovoj Komisiji spomenuti  i nedostatci 
ovog nacrta zakona koj 
se ponekad odnose i na suštinska pitanja 
kao što su definisanje statusa emigracija- 
dijaspora, finansijski troškovi i rizik od 
paralelizama sa ambasadama republike 
Kosova.

Nacrt zakona  reguliše osnivanje 
kulturnih centara za Kosovo u dijaspori

Nacrta zakona je strukturisan u 17 članova 
koje reguliše organizovanje Agencije za 
dijasporu Kosova, odnosno Kancelarija 
za nerezidentna pitanja pretvara se u 
Agenciji za dijasporu sa nadom da ćemo 
jednog dana imati i ministarstvo koje će se 
baviti  pitanjima dijaspore, rekla je Drita 
Kadriu. Ovaj nacrt zakona takođe reguliše 
osnivanje kulturnih centara za Kosovo u 
dijaspori. Momentalno  za zadovoljenje 
potreba dijaspore postoje ukupno dva 
centara. Zakon isto tako reguliše  podršku 
učenja i unapređenja zvaničnih jezika 
Kosova u dijaspori.
Gjylnaze Syla je potvrdila da izgradnja 
kosovske države svakako traži i stvaranje  
institucionalnih veza sa dijasporom. 
Značajno je da nacrt zakona štiti i interese 
dijaspore.Nacrt zakona treba da bude u 
funkciji zaštite dijaspore i u zastupljenosti 
njenih interesa. Međutim, najveći deo  
nacrta zakona prema sadržini  fokusiran 
je na kulturne, obrazovne i sportske 
veze. Postoji samo jedan član koji govori 
i ekonomskim vezama a što se tiče 
izgradnje partnerstva  između dijaspore i 
institucija predviđena su dva mehanizma a 
to su Izvršna agencija pri Vladi  i Kulturni 
centar Kosova za dijasporu. Prema zakonu  

predviđa se da u stvari Kancelarija koja je 
obavila funkciju saradnje  sa dijasporom 
– Kancelarija za nerezidentna pitanja-  
sada se pretvara u izvršnu agenciju 
kojom rukovodi  direktor. Znači što se 
tiče  izgradnje, funkcionisanja kulturnog 
centrar kojim rukovodi direktor koji se 
bira od strane premijera, mislim da treba 
drugo rešenje i smatram da direktor treba 
da se bira iz dijaspore, jer on treba da 

zastupa interese dijaspore. 
I pored toga što  se evropskim 
zakonodavstvom ova oblast  ne reguliše 
zato što je ostavljena u nadležnost država, 
preko obaveštenja ističe se značaj dijaspore 
kada se radi o  dostavljanju finansijskih 
sredstava matičnoj državi  i prema tome 
smatra se da je dijaspora značajan faktor 
u razvoju matičnih država i to treba uzeti 
u obzir u N/Z.

Odnos između podzakonskih  akata

U svojoj diskusiji Heset Cakolli je rekao 
da je N/Z o  kosovskoj dijaspori  veoma 
potreban jer stvara neophodan zakonskih 
okvir za čuvanje kulturnog, jezičkog i  

obrazovnog identiteta pripadnika dijaspore 
i stvara stalnu i održivu vezu sa institucijama 
Republike Kosova. Dijaspora je više 
decenija pomagala narod Kosovo, prema 
tome i institucije najmlađe države u svetu 
treba da se staraju i pomažu pripadnike 
dijaspore svim mogućim formama. Ovaj 
N/Z je izrađen samo sa 17 članova i oni 
ne objašnjavaju mnoge značajne stvari. 
Na primer u članu 6. tačka 1.1 se kaže: 

„Agencija za dijasporu sprovodi i vrši 
monitoring na odredbe ovog zakona i 
na podzakonske akte koji su usvojeni na 
osnovu ovog zakona“. Postavlja se pitanje, 
koliki će biti broj ovih podzakonskih akata 
kada se zna da imamo veoma mali broj 
članova ovog N/Z – postavio je pitanje 
poslanik Cakolli.

Mark Krasniqi - je izrazio mišljenje da 
obaveza organizovanja i  sprovođenja 
pomoći za dijasporu treba da bude 
u nadležnosti ambasada i konzulata 
Republike Kosova a ne nekog drugog 
ministarstva na Kosovu. Tako će emigranit 
biti u stalnom kontaktu sa ovim značajnim  
državnim institucijama. Ministarstvo je 
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veoma daleko i svaki njegov rad u ovom 
pravcu će biti teži i komplikovaniji. 
Ambasada i konzulat takav posao će 
obavljati mnogo lakše i brže čak i sa 
manjim finansijskim sredstvima. Međutim 
, u članu 3 N/Z o dijaspori  jasno se kaže 
da su oni državljani Republike  sa statusom 
–  privremeni radnici  u inostranstvu gde 
borave privremeno ili stalno. Država se 
stara o njenim državljanima a ne o onima 
koji imaju „porodično poreklo iz Republike 
Kosova“ kao što se kaže u N/Z.
Emrush Xhemajli – je rekao da  ovim 
N/Z treba da se obuhvate sve kategorije 
Albanaca koji su doprineli u različitim 
formama u dijaspori da imaju zaslužne 
olakšice i privilegije na Kosovu. 

Teži se  ka promociji vrednosti dijaspore

Sanije Alijaj – je istakla da se ovim 
N/Z regulišu nadležnosti i odgovornosti 
Agencije o dijaspori koja pod 
rukovođenjem načelnika Agencije 
teži da sprovodi politike za promociju 
vrednosti dijaspore, zatim koordinira rad 
sa kulturnim centrima dijaspore, reguliše 
saradnju između  institucija civilnog 
društava za poboljšanje pozicije dijaspore. 
Vlada Republike Kosova preko Agencije 
za dijasporu i u saradnji sa Ministarstvom 
obrazovanja i Ministarstvom kulture u 
oblasti ostvarivanja nastalnog procesa 
će organizovati i  koordinirati poslove sa 
zemljama regije koje imaju zajedničke 

interese, rspodelom školskih knjiga za 
učenje i  unapređenje zvaničnih jezika 
raspodelom književnih,  naučnih i knjiga 
o kulturnom nasledstvu i organizujući 
nastavne seminare za nastavnike. U članu 
9 N/Z utvrđuju se odgovornosti kulturnih 
centara za Kosovo gde između ostalog 
kosovska Vlada kulturnim planovima 
podstiče kapitalne investicije u domovini. 
Ali šta će tačka 1.1 u članu 9, citiram: 
„Kulturni centri Kosova za dijasporu 
obavljaju i druge zadatke utvrđene od strane 
premijera“ – kada se zna da mehanizam 
za sprovođenje ovog N/Z je Agencija o 
dijaspori na čelu sa izvršnim načelnikom 
Agencije o diaspori koji u saradnji 
usklađuje aktivnosti sa Kulturnim centrom 
Kosova radi funkcionalizacije dijaspore. 

Ovaj stav može ostati u okviru N/Z jedino 
ako se definišu zadaci koje treba da 
sprovodi Kulturni centar dijaspore, inače 
demokratija za funkcionalizaciju dijaspore 
došla bi u pitanje, rekla je  poslanica Alijaj. 
Ona je u nastavku predložila da se formira 
Ministarstvo za dijasporu.Ovakav predlog 
je podržao i poslanik Ibrahim Makolli koji 
je rekao da bi formiranje ovog ministarstva 
omogućilo  preduzimanje aktivnosti za 
pomoć našim emigrantima. Formiranje 
ovog ministarstva je u svojoj diskusiji 
tražio i poslanik Riza Smaka.

Procenat prisustva dijaspore u 
programskoj  šemi javne televizije

Armend Zemaj je postavio pitanje da ako 
se odlučuje zakonom da se Javna televizija 
Republike Kosova obavezuje  da približno, 
kako  u N/Z piše, 5 do 7% programske 
šeme nudi program za dijasporu, onda 
kako će izgledati proces monitoringa da 
bi se  videlo da li javna televizija poštuje 
ovaj procenat. On je  u nastavku  rekao da 
u zakonima u svim slučajevima kada se 
spominje Kosovo treba napisati Republika 
Kosova.

Varijacije naslova Nacrta zakona 

U svom izlaganju Sabri Hamiti  se 
usredsdredio na varijacije naslova N/Z. 
U vezi s tim on je rekao: „Ako je, kako 
Latini kažu, ime  stvar – onda ono što stoji 
unutra treba da bude u naslovu. Problem je 
u varijaciji naslova. Na albanskom se kaže 
„Zakon o emigrantima“, na engleskom 
je: „O dijaspori“, na srpskohrvatskom ili 
srpskom jeziku stoji „O dijaspori“ stvar 
je u tome da nema istovetnih termina – 
dijaspora i  emigracija“.
Nadovezajući se na ovu problematiku 
Hydajet Hyseni – Kaloši složio se da 
naslov nije u dovoljnoj meri adekvatan  
„I po meni postoji  razlika dijaspora – 
emigracija. Bilo bi dobro da bude i jedna 
i druga jer u našem slučaju objektivno 
postoje obe. Imamo  dijasporu ali imamo 
i migraciju, što se  jednostavno ne može 
staviti u kalupe dijaspore“.
Arsim Rexhepi – misli da je ovaj 
N/Z  donet panično i  na ubrzan način 
i ni približno nema preporuku nekog 
stručnjaka ili u najmanju ruku da možemo 
imati saznanja, znanje ili životnu praksu o 
tome šta je, kako se doživljava ili šta može 
biti dijaspora ili emigracija Kosova. Ovaj 
N/Z  donet na ubrzan način i bez ikakve 
ekspertize, ne pretenduje i  ne  pobuđuje  
nikakve druge asocijacije osim tendenciju 
Vlade, premijera da preuzimaju ingirencije 
razvoja politika sa ovim delom populacije 
Kosova koju nazivamo emigracija ili 
dijaspora, to je tendencija koja nije dobro 
proračunata i koja ne zaslužuje podršku i 
ne treba  je podržati, rekao je on. 
Fatmir Rexhepi -  je rekao da ono što izlazi 
na površinu i što je značajno za raspravu i 
od strane parlamentarnih komisija tokom 
dalje rasprave je uloga agencije. On je u 
nastavku izrazio mišljenje da ne postoji 
potreba za agenciju. Bilo bi dobro da ili 
u okviru Ministarstva unutrašnjih poslova 
ili ,ako je Vlada procenila da treba da 
se formira Ministarstvo za integraciju, 
onda treba da se formira Ministarstvo 
za integracije i  dijasporu, zbog toga 
što se ovde može lakše kodificirati 
i  regulisati  funkcionisanje trougla 
između Ministarstva, Vlade, ambasada ili  
konzulata i dijaspore.

Shefqet Rexhepi 

27              Mart
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Predsednik Parlamenta Krasniqi primio: 
Državnog sekretara u Saveznom ministarstvu 

odbrane Savezne Republike  Nemačke, Kossendey

Predsednik Skupštine Krasniqi primio ministra 
odbrane Albanije Imamija

Nemačka obećava prisnu saradnju između parlamenata dveju zemalja i pomoć za Kosovo i u buduće
Razgovaralo se o strategiji za sever, kao značajan dokumenat za proširenje reda i zakona i na tom delu 
Kosova

Predsednik Skupštine Republike Kosova, dr. Jakup Krasniqi 
primio je danas na jednom susretu državnog sekretara u Saveznom 
ministarstvu odbrane Savezne Republike Nemačke,  Thomas 
Kossendey,  koji je bio u društvu šestorice članova Nemačkog 
Bundestaga, kao i ambasadora Nemačke u Prištini, Hans-Dieter 
Steinbach i generala KFOR-a, Markus Bentler,  pri čemu se 
razgovaralo o aktualnim razvojima na Kosovu. Predsednik 
Parlamenta Krasniqi je u njegovoj izjavi pred medijima rekao 
da se na ovom susretu razgovaralo i o strategiji za sever, kao  
značajan dokumenat Vlade Kosova i Međunarodnog civilnog 
predstavnika, za proširenje reda i zakona i na tom delu Kosova. 
Krasniqi je rekao da je upoznao nemačku delegaciju sa radom 
i angažovanjima Skupštine Kosova na donošenju zakona, 
posebno onih koji su proizašli iz Ahtisarijeveg Paketa. Čelnik 
Skupštine je rekao da je  pokrenuo i pitanje liberalizacije viza 
za građane Kosova, a govorio je i o preprekama i teškoćama 
sa kojima se suočava Kosovo u pogledu ekonomskog razvoja, 
posebno u oblasti zapošljavanja. „ Mi smo kao Parlament radili i  
učinili jednu zakonsku infrastrukturu koja garantuje investicije i  
ekonomski razvoj na Kosovu“, naglasio je predsednik Parlamenta 
Krasniqi,  zahvaljujući se visokom gostu i nemačke države za 
svu političku, ekonomsku i podršku u oblasti sigurnosti, koju je 

Predsednik Skupštine Kosova dr Jakup Krasniqi primio je danas 
ministra Odbrane Albanije Arbena Imamija ,sa kojim je razgovarao 
o produbljivanju saradnje izmeðu dve zemlje u funkciji graðana i 
održivog mira e regionu. 

Nemačka dala za Kosovo u toku svih ovih godina. 
Državni sekretar u Saveznom ministarstvu odbrane Savezne 
Republike Nemačke, Thomas Kossendey je rekao da je nemačka 
pomoć za Kosovo bila opravdana i da je Kosovo učinilo čuda.
Obećavajući prisnu saradnju između dva parlamenta dveju 
zemalja, Kossendey je potvrdio pomoć njegove države za 
Kosovo i u buduće. On je rekao da su institucije Kosova, preko 
Bezbednosne snage i Policije, stvorile i uslove da preuzimaju 
što više odgovornosti u njihove ruke,  govoreći o napretku koji 
je u međuvremenu učinjen. G. Kossendey je rekao da ukoliko to 
doprinosi da Nemačka postepeno smanji broj njenih vojnika na 
Kosovu, ne znači da prestaje saradnja sa Kosovom. „Mi ćemo 
stvoriti jedno konstruktivno  prelaženje odgovornosti sigurnosti 
sa naših na vaše snage. Na taj način ćemo stvoriti drugi put 
saradnje među nama. I, zaista,  imam veliko poštovanje o tome 
s kakvom ozbiljnošću primate sugestije iz razvojnog izveštaja 
EU-a i kakvih pouka izvodite iz ovog izveštaja“, naglasio je  
Thomas Kossendey.
On je govorio i o razgovorima o repatrijaciji građana Kosova, 
ocenjujući da je to glavni preduslov koji će utvrditi dalji put 
liberalizacije viza. 

             Skupstina

Poželevši g-dinu Imamiju doborodošlicu u 
Skupštinu Republike Kosova ,èelnik Skupštine 
Krasniqi se zahvalio albanskoj državi na 
svestranoj podršci Kosovu i istakao je da dve 
zemlje treba da rade više u cilju saradnje u 
obostranom interesu. „Uèlanjenje Albanije u 
NATO ubrzava uèlanjenje i Kosova u evro-
atlantske strukture“ istakao je Krasniæi, 
dodavši da su Skupština i druge kosovske 
institucije dale snažnu podršku BSK u cilju 
modernizacije i ispunjenja njenje ustavne 
misije. On je govorio i o velikom naporu 
Skupštine Kosova što se tièe jedankih uslova 
za uspešan razvoj svih zajednica na Kosovu 
potvrdivši da je, nakon zadnjih lokalnih izbora 
, poveæano interesovanje graðana iz redova 
srpske zajednice za integraciju u kosovsko 
društvo. 

Èelnik Skupštine je èestitao ministru Imamiju na prevazilaženju 
teške situacije na severu Albanije nakon poplava poèetkom ove 
godine. 
Ministar Odbrane Albanije Arben Imami èestitao je èelniku 
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Predsednik Skupštine Republike Kosova dr Jakup Krasnqi 
susreo se danas sa amerièkim kongresmenom Eari 
Pomeroy, koji je bio u pratnji ambasadora Kristofera Dell. 
Uz dobrodošlicu kongresmenu Pomeroy, g-din Krasniqi 
mu se zahvalio i na uèešæu na sveèanoj plenarnoj sednici 
Skupštine Republike Kosova. U nastavku g-din Krasniqi 
je informisao amerièkog kongresmena o dostignuæima 
na Kosovu, procesu izgradnje multietnièke i miroljubive 
demokratske države, o strukturi Skupštine, zakonima koji su 
proizašli iz Sveobuhvatnog paketa predsednika Ahtisarija 
kao i o tokovima priznavanja nezavisnosti Kosova, 
èlanstvu u Meðunarodnom monetarnom fondu i Svetskoj 
banci kao i cilju Kosova za èlanstvo u OUN. Amerièki 
gost je upznat i sa procesom odbrane nezavisnosti Kosova 
u Meðunarodnom sudu pravde. Gospodin Krasniqi je 
posvetio pažnju i ekonomskom razvoju Kosova, istakavši 

Amerièkim Kongresmenom Eari Pomeroy
da u 2009.godini ekonomsko poveæanje je zabeležilo 
stopu rasta od 4%. Predsednik Skupštine je govorio 
i o aspektima decentralizacije, integracije zajednica, 
uspešnim izborima – prvima posle nezavisnosti, 
o strategiji za sever i o poteškoæama sa kojima 
se suoèava Kosovo u svom razvoju. O svim ovim 
procesima, istako je predsednik Krasniqi, Kosovo je 
imalo veliku i svestranu pomoæ od strane SAD-a i u 
tom duhu on je izrazio zahvalnost SAD-u, Kongresu 
i amerièkim snagama u sklopu KFOR-a kao i o 
velikoj pomoæi koju našoj zemlji daje Amerièka 
ambasada i ambasador Dell. 
Na ovom susretu uèestvovali su i èlanovi 
Predsedništva Skupštine Republike Kosova. 
Amerièki kongresmen Eari Pomeroy izrazio je 
zadovoljstvo u vezi sa ovim zajednièkim susretom 
što mu je pružena prilika da èestita Dan nezavisnosti 
Kosova predsedniku i èlanovima Predsedništva 
Skupštine Kosova, èestitajuæi im i na postignutim 
rezultatima. U ovom duhu, on je istakao i snažnu 
podršku amerièkog zakonodavstva Kosovu. „Na 
Kosovu je zabeležen veliki progres, ali pred 
Kosovom se postavljaju i izazovi“. Važno je, istakao 
je on, da funkcioniše vladavina zakona kako u 
sudstvu tako i u zakonodavstvu. On je u nastavku 
istakao da u SAD-u veæ 20 godina funksioniše 
Komisija koja ima partnerstvo sa mladim svetskim 
demokratijama. U tom smislu ova komisija æe imati 
partnerstvo i sa Kosovom, èak je u tom pogledu veæ 
bilo par susreta. Jedan od aspekata angažmana biæe 
i pomoæ skupštinskom osoblju , jer zakonodavci su 
dobri ako imaju i dobru podršku - osoblje. Èestitajuèi 
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Prdsedništvu na njegovom radu, kongresmen Pomeroy 
je posebno pozdravio èlana Predsedništva Skupštine 
Slobodana Petroviqa sa kojim se susreo i u Vašingtonu i 
ujedno je pozvao i ostale èlanove Predsedništava da uèine 
takve posete. Slobodan Petroviq je izrazio zadovoljstvo 
što se ponovo susreæe sa kongresmenom Pomeroy. 
On je istakao da je steèeno iskustvo u SAD-u podelio i 
sa kolegama u Predsedništvu. Amerièki kongresmen je 
izrazio spremnost za produbljenje saradnje i partnerstva. 
U tom pogledu, Eari Pomeroy je izrazio zadovoljstvo što 
se Ahtisarijev sveobuhvatni paket sprovodi i u oblasti 
obezbeðenja prava manjinskih zajednica. 
U svojoj diskusiji èlan Predsedništva Sabri Hamiti je 
izrazio zadovoljstvo zbog ovog susreta na Dan nezavisnosti 
Kosova, istakavši, „da smo se navikli da budemo bliski i u 
poteškoæama ali i u veselju“.

Krasnæiju na impresivnim dostignuæima Kosova kao i dvogodišnjicu 
nezavisnosti zemlje. On je preneo g-dinu Krasniqiju, domaqim 
institucijama i narodu Kosova zahvalnost premijera Beriše na 
širokoj i nepoštednoj podršci poplavljenim zonama u Albaniji. 
Imami je izrazio zadovoljstvo za dosadašnja dostignuqa BSK-a i 

izrazio je volju svog ministarstva da neoprestano podržava ne samo 
BSK ,veæ i druge strukture koje su povezane sa bezbednošæu 
Kosova. BSK garanjuje bezbednost ne samo na Kosovu, veæ u 
èitavom regionu – istakao je Imami.
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IMA doStA SlIČNoStI 
u rAdu KoSoVSKoG I 

šVAjCArSKoG PArlAMeNtA

Savezni odseg spoljnih poslova Švajcarske 
(SOSPŠ) i Evropski centar za pitanja 
manjina Kosova (ECMI) organizovali su 
danas u Vili „Grmija“ radionicu sa temom: 
„Parlamentarna dobra praksa“ za članove 
Odbora za prava i interesa zajednice i 
povratak.
Na pomenutoj radionici pored članova Odbora 
za prava i interesa zajednice i povratak, 
prisustvovali su i članovi Konstultativnog 
veća zajednica Kosova, predstavnici OSCE-a 
na Kosovu, nekoliko članova nevladinih 
organizacija i civilnih društava Kosova, kao 
i u svojstvu specijalnog gosta bio je prisutan 
i Ambasador Švajcarske u Prištini, g. Lukas 
Beglinger.
Tokom jednodnevne radionice a u okviru šireg 
projekta sa ciljem za podršku za integrisanje 

problema zajednica u radu Kosovske vlade 
i parlamenta ovu radionicu su modelirali i 
vodili Savetnik za mir pri Saveznom odseku 
spoljnih poslova Švajcarske, g. Armin Rieser, 
kao i Direktor Evropskog centra za pitanja 
manjina Kosova, g. Adrijan Zeqiri.
U okviru prenešenja iskustva iz rada 
jednog Odbora u Parlamentu Švajcarske, 
tokom gore pomenute radionice prikazan je 
dokumentarni film sa naslovom „Kukuruz u 
parlementu“. 
 Uz pomoć ovog dokumentarnog filma 
članovi Odbora za prava i interesa zajednice 
i povratak kao i svi drugi prisutni su se 
upoznali sa tim kako funksioniše procedura 
amandamentiranja i usvajanja jednog Nacrta 
zakona od početka kada je taj Nacrt zakona 
dostavljen od strane sponzora tojest Vlade 

Švajcarske, davanja amandamenata od 
strane članova Odbora, uključivanje raznih 
eksperata sa svojim predlozima iz oblasti 
za koji je vezan taj Nacrt zakona, mišljenje 
i rekcija civilnog društva i nevladinih 
organizacija kao i na kraju borba za glasove 
unutar Odbora od raznih političkih grupacija 
za usvanajne njihovih amandamenata i za 
prosledjivanje na prvo čitanje u parlamentu 
Švajcarske.

Posle odgledanja gore pomenutog 
dokumentarnog filma, vodjena je 
sveobuhvatna diskusija gde su prisutni 
naglasili da prikazivanje ovog dokumentarnog 
filma je dobra osnova da se vidi gde su 
sličnosti i razlike u radu oba Parlamenta tojest 
u procesiranju i amandamentiranju jednog 

U Kosovskoj Skupštini trebalo bi da se malo više posveti pažnje i daje važnost za predloge koje dolaze od stane 
članova Odbora a koji su predstavnici manjinskih zajednica, da ne bi trebalo da svaki put ti njihovi predlozi 
od strane večine budu odglasani tojest neusvojeni, da Odbori imaju više ingerencije u slučaju nesporvodjenja 
Zakona na terenu, da nema prepreka u prevodjenju na jezike nacionalnih zajednica.
U Švajcarskom Parlamentu kad se osvoji neki novi zakon članovi Odbora traže usluge eksperata ili celih 
ekspetskih timova i da se u večini slučajeva traži i mišljenje od članova nevladinih organizacija i civilnog 
društava kao i samih gradjana

Savezni odseg spoljnih poslova Švajcarske i Evropski centar za pitanja manjina Kosova, organizovali su radionicu sa 
temom: „Parlamentarna dobra praksa“ za članove Odbora za prava i interesa zajednice i povratak

             Skupstina
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Član Predsedništva 
Skupštine Kosova Slobodan 
Petrović u poseti Albaniji

Nacrta zakona od početka pa do kraja.  U 
nastavku diskusije rečeno je i to da ima dosta 
sličnosti u radu Odbora kako u Kosovskom 
tako i Švajcarskom parlamentu i da kako 
tamo tako i ovde vodi se grčevita borba da 
se što više amandemenata usvoji od jedne ili 
druge političke grupacije.  Ujedno sličnost 
je i to da u oba parlamenta opozicija vodi 
grčovitu borbu da njihovi amandamenti budu 
dobro svačeni i prihvačeni nebili se njihovi 
amandamenti na kraju odobrili i usvojili od 
strane članova vladajuče koalicije.
Na pomenutoj radionici rečeno je i to da u 
Kosovskoj Skupštini trebalo bi da se malo 
više posveti pažnje i daje važnost za predloge 
koje dolaze od stane članova Odbora a koji 
su predstavnici manjinskih zajednica, da ne 
bi trebalo da svaki put ti njihovi predlozi 
od strane večine budu odglasani tojest 
neusvojeni, da se Nacrti zakona kao što je 
do sada u večini slučajeva bio ne kopiraju 
iz Zakona drugih zemalja iz regiona a i šire, 
nego da se uzimajuči specifičnosti Kosova 
usaglase sa tim, da se ministri odazovu 
na pozive kada budu pozvani od strane 
Skupštinskih Odbora i da daju kompletne 
Izveštaje o temi za koji Odbor zahteva, da 
Odbori imaju više ingerencije u slučaju 
nesporvodjenja Zakona na terenu, da nema 
prepreka u prevodjenju na jezike nacionalnih 
zajednica itd.
U nastavku rada radionice uzimajuči reč 
Ambasador Švajcarske u Prištini, g. Lukas 
Beglinger je pored ostalog napomenuo da 
veruje da je ovaj dokumentarni film bar 
malo pokazao koji su to sličnosti i razlike 
u radu Odbora kako u Švajcarskom tako i 
Kosovskom Parlamentu.  Napomenujuči da 
u Švajcarskoj postoje dva Saveta-Nacionalni 
Savet ili Skupština i Savet Kantona gde 26 
kantona imaju svoje predstavnike.  Zbog 
kantonizacije Švajcarski Parlament se u 
svom radu dosta razlikuje od Kosovskog 
Parlamenta, ali u suštini oba ova parlamenta u 
večini slučajeva izvršavaju iste zakonodavne 
poslove.  U nastavku Ambasador g. 
Beglinger je napomenuoa da u Švajcarskom 
Parlamentu Nemački, Francuski i Italijanski 
jezici su službeni jezici, a da se u radu 
parlamenta Švajcarske koristi se i Romski 
jezik.  Tako da što se tiče prevoda usmeno 
ili pismeno nema problema i da svako koristi 
svoj maternji jezik.  
Na kraju g. Beglinger je napomenuo da u 
Švajcarskom Parlamentu kad se osvoji neki 
novi zakon članovi Odbora traže usluge 
eksperata ili celih ekspetskih timova i da se u 
večini slučajeva traži i mišljenje od članova 
nevladinih organizacija i civilnog društava 
kao i samih gradjana.
Na kraju radionice rečeno je i da će članovi 
Odbora za prava i interesa zajednice i 
povratak, posetiti Švajcarski Parlament 
početkom Febuara meseca, gde če se na licu 
mesta upoznati sa sveukupnim radom ovog 
Parlamenta.
                                         Celal Iylias

Na poziv zamenika premijera i 
ministra inostranih poslova Ilir 
Meta, Republike Kosova, član 
predsedništva Skupštine Kosova, 
boravio  je u kratkoj prijateljskoj  
poseti Albaniji. 
On se susreo sa predsednicom 
Skupštine Jozefina Topalli i 
zamenikom premijera i ministrom za 
inostrane poslove Albanije g-din  Ilir 
Meta.
Primljeni smo veoma dobro i mi smo 
uputili snažnu poruku u interesu svih 
građana koji ovde žive. Što se tiče 
naših domaćina, poseta je ocenjena 
kao historijska. Naši domaćini su 
izrazili interesovanje o položaju 
srpske zajednice na Kosovu, a 
naročito izgradnju i funkcionisanje 

novih opština, sa srpskom većinom. 
U okviru ove posete, ugovorili  smo 
sa najvišim institucijama Albanije, 
ekonomsku pomoć u iznosu od 
400.000evra za opštinu Gračanica. 
Ono što je značajno je da je ovo 
samo početak dalje saradnje i 
razumevanja između različitih naroda 
i narodnosti. 
Predsednica Skupštine Albanije 
Jozefina Topalli ,je izrazila 
zadovoljstvo za učešće velikog broja 
srpskog stanovništva na poslednjim 
lokalnim izborima. U okviru ove 
posete, mi smo takođe posetili 
grad Drač, a nakon sastanka za 
gradonačelnikom Drača, posetili smo 
pravoslavnu crkvu u ovom gradu.

              Mart



Nacrt zakona treba da prolazi kroz sve faze izrade i 
procesiranja u Skupštini do  kraja  iduće godine,  kako 
bi  početkom 2011. godine isti počeo sa primenom. 
Zakon treba da se bazira na najviše međunarodne 
standarde, imajući u vidu i  Pravila Bazela

Komisija za budžet i finansije Skupštine Kosova, predsedavao 
je Gani Koci, predsednik Komisije, imala je danas susret 
sa predstavnikom Međunarodnog monetarnog fonda, Ake 
Lönnberg, u čijem društvu je bio i eksperta Jossé Benjamin 
Eskobar. Na ovom susretu se opširno govorilo o preduzetoj 
inicijativu za izradu Zakona o bankama, budući da je do 
sada Kosovo imalo Uredbu iz 1999. godine, izrađenu od 
UNMIK-a, koja je u novom kontekstu finansijskog razvoja na 
Kosovu prevaziđena. Kako u uvodnom izlaganju predsednika 
Komisije, Gani Koci, takođe i u diskusijama članova 
Komisije, ocenjeno je da je inicijativa za izradu Zakona o 
bankama dobrodošla, imajući u vidu da se u finansijskoj 
oblasti na Kosovu osećaju zakonske praznine, dok navedena 
uredba iste ne ispunjava. U vezi s tim rečeno je da je stalno 
traženo da se popunjava zakonski kadar u finansijskoj oblasti, 
znajući da su prisutne neurednosti u bankarskom poslovanju, 
kao što su kamate, kriterijumi licenciranja, konflikt interesa 
i dr. Rečeno je, takođe, da se oseća potreba i za izmenama i 
dopunama Zakona o Centralnoj banci Kosova, posao koji bi 
bilo dobro da se obavlja pre usvajanja Zakona o bankama. 

G. Ake Lönnberg je dao opširnu prezentaciju aktivnosti 
koje bi se odvijale u vezi sa pripremnim radovima oko 
početka izrade Zakona o bankama, opisujući i faze tehničkih 
priprema ovog nacrta zakona. On se angažovao za zakon 
najviših međunarodnih standarda u finansijskoj oblasti, jer 
su se i okolnosti već promenile iz vremena kada je doneta 
Uredba o bankama od strane UNMIK-a. Prema g. Lönnbergu 
osim ovog kriterijuma, koji treba da ispunjava novi zakon 
o bankama, isti treba da sadrži i kodove međunarodnih 
standarda, kada je reč o licenci, nadzoru, zatim da sadrži 
i Pravila Bazela o bankarskom poslovanju, što ne znači 
sve, međutim u nastojanjima Kosova prema evropskim 
integracijama – potrebno je da se ovaj zakon bazira i na ova 
pravila. 
Članovi Komisije su izrazili spremnost da sarađuju u svim 
fazama procesa izrade ovog nacrta zakona, svesni da će isti 
biti dobar osnov za funkcionisanje banaka, liberalizaciju 
finansijskog tržišta na Kosovu, otklanjajući monopole i 
druge neurednosti u finansijskoj oblasti. 
Prema dinamici opisanoj tokom ovog susreta, naglašeno 
je da bi sve faze izrade i razmatranja ovog nacrta zakona, 
kroz koje inače prolazi jedan nacrt zakona, trebalo da 
se završavaju do kraja iduće godine, kako bi se Zakon o 
bankama usvojio od strane Skupštine i počeo sa primenom 
početkom 2011. godine.

Susret Komisije za budžet i finansije sa 
predstavnicima Međunarodnog monetarnog fonda

Inicijativa za  izradu novog 
Zakona o bankama na Kosovu
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Predsednik Parlamenta Krasniqi primio:
 
Državnog sekretara Madjarske, Jeno Faler 

Predsednik Skupštine Kosova, dr. Jakup Krasniqi, primio je 
danas državnog sekretara i zamenika ministra inostranih poslova 
Madjarske, Jeno Faler, sa kojim je razgovarao o produbljivanju 
saradnje izmedju dveju prijateljskih zemalja.  Zavaljajući se 
prijatelju na lepim rečima, upoznao gosta da će početkom 2010 
godine posetiti Budimpeštu, pri čemu će potpisati i jedan sporazum 
o saradnji izmedju dva parlamenata.

Predsednik Krasniqi primio je evropsku 
poslanicu Ernest

Predsednik Skupštine Kosova dr Jakup Krasniqi primio je danas 
poslanicu Evropskog parlamenta g-dju Corneliju Ernest, sa kojom 
je razgovarao o uslovima života pripadnika zajednica, posebno 
romske, aškalijske i egipčanske zajednice.Poslanica Evropskog 
parlamenta gospodja Ernest je rekla da njena poseta ima za cilj 
upravo prikupljanje informacija o uslovima života i integraciju 
pripadnika ovih zajednica, čiji se povratak očekuje iz Nemačke.
Predsednik Skupštine Kosova Krasniqi je pomenuo izgradnju 
privremenih centara za stanovanje, u kojima žive 925 porodica ovih 
zajednica sa više od četiri hiljade stanovnika, ističuči da se slični 
centri grade u nekoliko opština (Skenderaj, Mitrovica, Dečane ), a 
finansiraju se i projekti za obnovu i izgradnju privatnih kuča.

Predsednik Skupštine Krasniqi primio je 
predsednika Slovenije, g. Danilo Turk 

Poželevši dobrodošlicu na Kosovu Slovenačkom predsedniku, čelnik 
Skupštine Krasniqi, zahvalio se za sve stranu podršku Republike 
Slovenije, i g. Turka, lično, za Kosovo i za njegovu budučnost ka 
evropskim integracijama.
Predsednik Republike Slovenije, dr. Danilo Turk, ocenio je 
dostignuča Kosova, nakon proglašenja nezavisnosti zemlje, posebno 
neprekidne demokratske razvoje, pokazatelj kojih, kako je on rekao, 
su skoro održani lokalni izbori na Kosovu. On je naglasio odlučnost 
njegove zemlje radi produbljavanja saradnje izmedju dveju zemalja  
anaročito je ocenio da ima širokog prostora za produbljivanje 
medjuparlamentarne saradnje u oblasti ekonomije, investicija itd.  
Ujedno obečao je podršku Slovenije za jačanje ekonomije Kosova i 
za učlanjenje u evropskim strukturama.

Predsednik Parlamenta Krasniqi primio ambasadora 
Saudijske Arabije u Tirani, Abdulah Abdulaziz Al-
Abdulkarim
Predsednik Skupštine Republike Kosova, dr. Jakup Krasniqi, primio 
je danas u jednom susretu ambasadora Kraljevine Saudijske Arabije 
u Tirani, nerezidentan u Prištini, Abdulah Abdulaziz Al-Abdulkarim, 
sa kojim je razgovarao o saradnji izmedju dveju zemalja.
Pošto se zahvalio Kraljevini Saudijske Arabije i njenom narodu za 
priznavanje Republike Kosova. Krasniqi je izneo jedno opisivanje 
patnji naroda Kosova pod srpskom vlašču, za 90 godina uzastopno, 
a naglasio je da je nezavisnost jedan veliki i veoma značajan korak 
za Kosovo.  Nezavisnost je stvorila mir i stabilnost ne samo na 
Kosovu, nego je reflektirala u čitavom regionu Balkana.
Ambasador Abdulaziz Al-Abdulkarim se zahvalio na dočeku i 
iskrenim osečanjima koja su mu izražena.  Veoma sam ponosan 
što sam prvi ambasador Kraljevine Saudijske Arabije u Republici 
Kosova.  Na Kosovo sam našao jednu hladnu zimu, ali to nije osetio 
zbog topline koja mu je bila rezervisana.
Priznavanje Republike Kosova od strane njegove države je 
pokazatelj velikog poštovanja koje narod Kraljevine Saudijske 
Arabije ima za narod Kosova.  On je istakao da njegova zemlja neče 
ništa štedeti kako bi ojačala odnose izmedju dveju suverenih država 
i za podršku Kosova u svim medjunarodnim institucijama.
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ZAKoNodAVNA 
StrAteGIjA ZA 
2010 GodINu

Br. Naziv Nacrta zakona Vremenski rok za
dostavljanje nacrta
zakona u Skupštinu

1. KANCELARIJA PREMIJERA
1.1. Nacrt zakona o ljudskim pravima 30.06.2010
1.2. Nacrt zakona o zakonodavnim inicijativama 30.10.2010
1.3. Nacrt zakona o nestalim licima 30.04.2010
1.4. Nacrt zakona o sprečavanju i suzbijanju terorizma 
31.05.2010
1.5. Nacrt zakona o dopunama i izmenama Zakona o 
državnom
protokolu Republike Kosova
30.06.2010
1.6. Nacrt zakona o dopunama i izmenama Zakona br. 2003 
/ 12 o uvidu
u službenim dokumentima
31.05.2010
1.7. Nacrt zakona o slepoći 30.09.2010
1.8. Nacrt zakona o sprečavanju i suzbijanju nelegalne 
trgovine
nuklearnih i drugih radioaktivnih materijala
15.12.2010
1.9. Nacrt zakona o prisluškivanju telekomuniciranja 
01.12.2010
1.10. Nacrt zakona o sprečavanju i suzbijanju organizovanog 
kriminala 15.12.2010
1.11. Nacrt zakona o istraživanju aeronautičkih udesa i 
incidenata 30.11.2010

2. MINISTARSTVO EKONOMIJE I FINANSIJA
2. 1. Nacrt zakona o Budžetu Republike Kosova za 2011 
30.11.2010
2.2. Nacrt zakona o duvanskim proizvodima i akcizi na 
Kosovu 31.05 2010
2.3. Nacrt zakona o zabrani i ograničavanaju uvoza roba 
30.06.2010
2.4. Nacrt zakona o o robama oslobodjenih carisnkih taksi 
31.05.2010
2.5. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Zakona br. 03/L-
090 o
javnom-privatnom partnerstvu i koncesijama u infrastrukturi 
i
procedurama za njihove davanje
30.09.2010
2.6. Nacrt zakona o Tržištu hrtija od vrednosti 31.08.2010
2.7. Nacrt zakona o osiguranju depozita 31.03.2010
2.8. Nacrt zakona o bankama 30.09.2010
2.9. Nacrt zakona o Centralnoj banci 31.07.2010
2.10. Nacrt zakona o osiguranjima 31.08.2010
2.11. Nacrt zakona o platnim transakcijama 30.10.2010
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Komisija za komisije za javnu upravu, Lokalnu vlast i 
medije Skupštine Kosova, predsedavane od Esat Brajshori, 
predsednik komisije, održala je danas javnu raspravu u vezi 
sa Nacrtom zakona o civilnoj službi republike Kosova, u 
kojoj, osim članova komisije, učestvovao je i znatan broj 
predstavnika raznih subjekata, kako lokalnih, takodje i 
medjunarodnih. 
Otvarajuči ovu raspravu, Melihate Tërmkolli je naglasila da 
ovim Nacrtom zakona, koji je več prošao na prvom čitanju u 
Skupštini Kosova, ciljamo da izradimo jedan bazični sistemski 
zakon. Kako u diskusiji Tërmkolli, takodje i u diskusijama 
drugih govornika, rečeno je da jedan od primarnih ciljeva, 
tokom diskusije i amandamentiranja istog, mora biti što 
preciznije definisanje statusa civilne službe, odnosno civilnih 
službenika, jer je to značajan preduslov u funkcionisanju i 
reformisanju javne uprave i za povečanje kvaliteta te službe.
Opisivanjem puta u vezi sa izradom ovog nacrta zakona, u 
ime Zakonske kancelarije pri Kabinetu premijera, Besim 
Kajtazi, rekao je da izradi ovog nacrta prethodio je jedan 
poduži period u konsultacijama izmedju brojnih faktora, sve 
do finalizacije ovog projekta. Celokupan ovaj proces, rekao 
je on, bio je dosta otvoren, imajuči za osnovu i Strategiju 
javne administracije, kao i iskustva iz zapadnih zemalja. 
Tokom izrade ovog nacrta, posebna pažnja je posvečena 
pitanjima budžeta, znači, bilo je za cilj da pored stvaranja 
jedne što efikasnije administracije, budu potrošena što manji 
iznosi budžetskih sredstava. U okviru primedbi i dopuna, 
koja su data tokom opširne debate, osim ostalog rečeno je 
da je potrebno bolje tretiranje pitanje Komisije za visoka 
imenovanja, kao i pitanje prelaska radnika sa ugovora na 
odredjeno vreme na stalne, kako ne bi se ostavilo prostora za 
politički voluntarizam.

Pitanja  koja nisu dobila odgovor

Suzana Novobrdali, za ministra saobraćaja i post 
telekomunikacija g. Fatmir Limaj.
Pitanje: Za deonicu puta Kosovo polje – Slatina vi ste izjavili 
da će biti završeno 15 septembra 2009. Da li znate kada će ovaj 
biti završen?
Pitanje za ministra unutrašnjih poslova Zenun Pajaziti.
Kada građani Kosova će biti opremljeni novim vozačkim  
dokumentima Kosova, za vozače traktora?

Qamile Moroina 
U Mitrovici preko Ibra,  od posle rata deca u naselju 
Kodra e Minatorëve,  i nakon 10 godina pohađaju školu u 
kontejnerima.
Da li se to smatra kao neuspeh Ministarstva prosvete za ne 
realizaciju ovog vitalnog projekta za decu tog naselja Mitrovice. 
Ako ne,  šta ste preduzeli da škola postane realitet i za tu decu.

definisanje tačnog statusa 
civilne službe je u funkciji 
reformisanja javne 
administracije 

Javna rasprava Komisije za javnu upravu, lokalnu 
vlast i medijet
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eksplozivnih materijala
30.10.2010
4.7. Nacrt zakona o gašenju požara i spašavanju 30.10.2010
4.8. Nacrt zakona o dopunama i izmenama Zakona o 
Policijskom
inspektoratu Kosova .
30.04.2010
4.9. Nacrt zakona o dopunama i izmenama Zakona o civilnoj 
upotrebi
eksploziva
30.06.2010
4.10. Nacrt zakona o dopunama i izmenama Zakona o 
protivpožarnoj
zaštiti
30.06.2010
4.11. Nacrt zakona o dopunama i izmenana Zakona o zaštiti 
od
elementeranih i drugih nepogoda
30.06.2010
4.12. Nacrt zakona o privatnom obezbedjenju 31.03.2010
4.13. Nacrt zakona o o opremanju naoružanjem insitucija 
31.03.2010

5. MINISTARSTVO SREDINE I PROSTORNOG 
PLANIRANJA
5.1. Nacrt zakona o strateškoj proceni sredine 31.08.2010
5.2. Nacrt zakona o otpacima 30.09.2010
5.3. Nacrt zakona o zaštiti prirode 30.06.2010
5.4. Nacrt zakona o vodama Kosova 31.05.2010
5.5. Nacrt zakona o Istorijskom centru u Prizrenu 30.06.2010
5.6. Nacrt zakona o Velikoj Hoči 30.06.2010
5.7. Nacrt zakona o nacionalnim parkovima 31.08.2010
5.8. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Zakona br. 03/L-
024 o 30.04.2010
7/12
proceni uticaja na sredinu
5.9 Nacrt zakona o fondu za zaštitu sredine 31.05.2010
5.10. Nacrt zakona o tretiranju bespravne gradnje 
31.08.2010
5.11. Nacrt zakona o izgradnji 31.08.2010

6. MINISTARSTVO RADA I SOCIJALNE ZAŠTITE
6.1. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Zakona o 
socijalnim i
porodičnim uslugama
15.06.2010
6.2. Nacrt zakona o ekonomsko – socijalnom savetu 
01.08.2010
6.3. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Zakona o 
penzijskom fondu
Kosova
15.10.2010
6.4. Nacrt zakona o radu 31.03.2010
6.5. Nacrt zakona o statusu i pravima porodica palih boraca, 
ratnih
invalida, veterana i pripadnika OVK-a i porodica civilnih 
žrtava rata
31.05.2010
6.6. Nacrt zakona o penzijskom i invalidskom osiguranju 
01.12.2010
6.7. Nacrt zakona o štrajku 31.05.2010

7. MINISTARSTVO KULTURE, OMALDINE I SPORTA
7.1. Nacrt zakona o sponzorstvu i donacijama 30.09.2010

2.12. Nacrt zakona o o obaveznom osiguranju u saobračaju 
15.12.2010
2.13. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Carinskog koda i 
akcizama 15.12.2010
2.14. Nacrt zakona o porezu na nepoktretnu imovinu 
31.03.2010
2.15. Nacrt zakona o izmenama i dopunama zakona br. 03/L-
0112 o 28.02.2010
6/12
porezu na stopu akcize na Kosovu
2.16. Nacrt zakona o finansijskim izveštajima preduzeća 
30.04.2010
2.17. Nacrt zakona o igrama na sreću 30.04.2010
2.18. Nacrt zakona o sprečavanju pranja novca i finansiranja 
terorizma 31.03.2010
2.19. Nacrt zakona o državnoj pomoći 31.03.2010

3. MINISTARSTVO PRAVDE
3.1 Nacrt zakona o dopunama i izmenama Zakona o izvršnom 
postupku 15.12.2010
3.2. Nacr zakona protiv medjunardonog kidnapovanja dece 
31.05.2010
3.3. Nacrt zakona o medjunarodnoj pravnoj saradnji u 
krivičnim i
gradjanskim pitanjima
31.05.2010
3.4. Nacrt zakona o ekstradiciji 30.09.2010
3.5. Nacrt zakona o transferisanuju osudjenih lica 30.09.2010
3.6. Nacrt zakona o obavezama 15.11.2010
3.7. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Krivičnog zakonika 
30.11.2010
3.8. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Zakonika o 
krivičnom
postupku
30.11.2010
3.9. Nacrt zakona o zaštiti svedoka 30.04.2010
3.10. Nacrt pravni zakonik o maloletnicima 28.02.2010
3.11. Nacrt zakona o javnom pravobraniocu 28.02.2010
3.12 Nacrt zakona o besplatnoj pravnoj pomoći 30.11.2010
3.13 Nacrt zakona o sudovima 30.06.2010
3.14 Nacrt zakona o javnim tužilaštvima 30.06.2010
3.15 Nacrt zakona o Sudskom savetu 30.06.2010
3.16 Nacrt zakona o tužilačkom savetu 30.06.2010

4. MINISTARSTVO UNUTRAŠNJIH POSLOVA
4.1. Nacrt zakona o civilnom stanju 31.07.2010
4.2. Nacrt zakona o readmisiji 31.07.2010
4.3. Nacrt zakona o dopunama i izmenama Zakona o ličnoj 
karti 31.07.2010
4.4. Nacrt zakona o elektronskom potpisu 31.07.2010
4.5. Nacrt zakona o dopunama i izmenama Zakona o putnim 
ispravama 31.07.2010
4.6. Nacrt zakona o dobrovoljnij predaji vatrenog oružaja, 
municije i

2.11. Projektligji për transaksionet e pagesave 30.10.2010
2.12. Projektligji për sigurimet e detyrueshme në trafik 
15.12.2010
2.13. Projektligji për ndryshimin dhe plotësimin e Kodit të 
Doganave dhe
Akcizave
15.12.2010
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13.1. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Zakona br. 
2002/19 o
osnovnom i srednjem obrazovanju na Kosovu
31.07.2010
13.2. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Zakona br. 
2004/42 o naučnoistraživačkoj
delatntnosti.
15.12.2010
13.3. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Zakona br. 
2003/14 o
visokom obrazovanju na Kosovu
31.08.2010

14. MINISTARSTVO LOKALNE UPRAVE
14.1. Nacrt zakona o odredjivanju naziva opštinama i selima 
15.12.2010
14.2. Nacrt zakona o medjuopštinskoj saradnji i partnerstvu 
30.11.2010
14.3. Nacrt zakona o dugoročnom davanju na korišćenje 
opštinske
nepokretne imovine
31.05.2010
14.4. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Zakona o 
lokalnom
samoupravljanju
28.02.2010

15. MINISTARSTVO POLJOPRIVREDE, ŠUMARSTVA I 
RURALNOG RAZVOJA
15.1. Nacrt zakona o izemenama i dopunama Zakona br 
2004/33 o
stočarstvu
30.04.2010
15.2. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Zakona br. 02/
L-8 o vinama 31.07.2010
15.3. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Zakona br.. 
2003/5 o semenu 30.10.2010
15.4. Nacrt zakona o savetodavnim uslugama u poljoprivredi 
i ruralnom
razvoju na Kosovu
01.12.2010
15.5. Nacrt zakona o šumama 01.12.2010
15.6. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Zakona br.02/
L-9 o
navodanjavanju poljoprivrednog zemljišta
31.03.2010
15.7. Nacrt zakona o komasaciji poljoprivrednog zemljišta 
31.03.2010
15.8 Nacrt zakona o izmenama i dopunama Zakona br. 02/L-
122 o
oragniskoj poljoprivredi
31.05.2010
15.9 Nacrt zakona o gajenju , preradi, proizvodima i prometu 
duvana 30.04.2010

16. MINISTARSTVO ZDRAVLJA
16.1. Nacrt zakona o zdravstvu 30.06.2010
16.2. Nacrt zakona o zdravstvenom osiguranju 31.03.2010
17. MINISTARSTVO INOSTRANIH POSLOVA
17.1. Nacrt zakona o ratifikaciji medjunarodnih sporazuma 
31.05.2010

18.MINISTARSTVO ZA ZAJEDNICE I POVRATAK
MZP nije predvidelo izradu nekog nacrta zakona u 2010
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7.2. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Zakona o pozorištu 
30.04.2010
7.3. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Zakona o sportu 
30.09.2010
7.4. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Zakona o 
bibliotekama 31.08.2010
7.5. Nacrt zakona o muzeju 31.03.2010
7.6. Nacrt zakona o kinematografiji 30.11.2010

8. MINISTARSTVO JAVNE ADMINISTRACIJE
8.1. Nacrt zakona o izmenama i dopunama br.03/L-134 o 
slobodi
pristupanja u nevladinim organizacijama
30.10.2010
8.2. Nacrt zakona o katastru 30.11.2010
8.3. Nacrt zakona o upravnom sporu 30.04.2010
8.4. Nacrt zakona o vladinim organima za društvo informacija 
31.03.2010
8.5. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Zakona br. 2/L-
28o
upravnom postupku
31.03.2010
8.6. Nacrt zakona o službenim statistikama Kosova. 
31.03.2010
8.7. Nacrt zakona o platama javnih funkcionera 28.02.2010

9. MINISTARSTVO ENERGETIKE I RUDNIKA
9.1. Nacrt zakona o seizmološkim službama 30.09.2010
9.2. Nacrt zakona o eficijenciji energije 30.04.2010

10. MINISTARSTVO BEZBEDNOSNIH SNAGA 
KOSOVA
10.1. Nacrt zakona o penzijama za službu u Bezbednosnim 
snagama
Kosova
31.07.2010
10.2. Nacrt zakona o aktivnoj rezervi u Beznednosnim 
snagama Kosova 30.04.2010

11. MINISTARSTVO SAOBRAČJA, POŠTA I 
TELEKOMUNIKACIJA
11.1. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Zakona o 
železnicma u
Republici Kosovo
31.08.2010
11.2. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Zakona o 
telekomunikacijama 15.12.2010

12. MINISTARSTVO TRGOVINE I INDUSTRIJE
12.1. Nacrt zakona o državnim robnim rezervama 
31.08.2010
12.2. Nacrt zakona o trgovini strateškim robama 31.08.2010
12.3. Nacrt zakona o metrologiji 31.03.2010
12.4. Nacrt zakona o izmenama i dopunama Zakona br. 02/L 
123 o
trgovačkim društvima
30.04.2010
12.5. Nacrt zakona o zaštiti konkurencije 30.06.2010
12.6. Nacrt zakona o trgovinskim markama 30.09.2010
12.7. Nacrt zakona o industrijskom dizajnu 30.09.2010
8/12
12.8. Nacrt zakona o patentima 30.09.2010

13. MINISTARSTVO OBRAZOVANJA, NAUKE I 
TEHNOLOGIJE
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